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Osnovna tema junijske {tevilke je
prikaz najpomembnej{ih proizvodno-
razvojnih rezultatov v prvi polovici
leto{njega leta. To nalogo so opravili
vodje DE in slu`b, pri ~emer so poleg
podatkov pomembni tudi njihovi
osebni pogledi na celotna dogajanja.
Da bi bila slika Taluma popolna, smo
zaprosili predsednika uprave mag.
Danila Topleka, da pojasni zna~ilnosti
leto{njega poslovanja, aktualne do-
godke glede razprave o pla~ah in per-
spektivo tovarne v procesu privatizacij-
skega postopka.

Iz prispevkov je razvidno, da smo tudi
letos na glavnih »to~kah« Taluma zelo
uspe{ni. Elektroliza C se je, kot smo
vas `e obvestili, povzpela »na vrh
sveta«. Po navedbi dr. ^u{a je bilo za
to – med drugim – treba zmanj{ati
porabo energije na 13,1 kilovatno uro
za vsak kilogram proizvedenega alu-
minija. To je sanjska {tevilka, za druge
morda nepomembna, toda v Talumu
dobro vemo, kaj pomeni. Vemo tudi,
da sta poleg strokovnega in po`rtvo-
valnega dela elektrolizerjev in vzdr-
`evalcev pri tem pomembni stalna
oskrba z energijo ter odli~na kakovost
anod in drugih nabavljenih surovin.
^e je elektroliza C prva, je elektroliza B
druga, bi lahko v {ali rekli. Morda tudi
je, vendar tega ne bomo nikoli zvedeli,
ker se nimamo s kom primerjati.
Elektroliza B je kombinacija stare
tehnologije in izbolj{av, ki smo jih
opravili v Talumu in tako v celoti spre-
menili prvotno sliko. Spremembe so
najbolj ob~utili delavci, posebej tisti,
ki so {li skozi vse faze. V pogovoru z
njimi ugotovimo, da to znajo ceniti in

spo{tovati. Janez Bukovi~ in Ivan Bila-
novi}, ki sta med najstarej{imi delavci,
sta v svojem pripovedovanju posebej
izpostavila prav to. 

Na primarnem delu proizvodnje torej
stvari te~ejo v intenzivnem ritmu s
stalnimi posegi na podro~ju kakovosti
dela. Na podro~ju energetike, livar-
stva, pretaljevanja aluminija in pre-
delave pa je {e vedno prisotna pestra
razvojno-investicijska dejavnost. To
vedno bolj narekujejo zahteve trga in
skrb za nenehne izbolj{ave, ki pa jih
narekuje sama tehnika. Posebej je
razveseljivo, da postaja na{a najno-
vej{a dejavnost, proizvodnja ulitkov,
po koli~ini in kakovosti prepoznaven
del tovarne, po mnenju Mirka Veseli~a
pa smo tudi vedno bolj prisotni v
Evropi. Poleg tega je treba omeniti, da
kljub pove~ani proizvodnji ohranjamo
dobro ekolo{ko stanje, varujemo
zdravje zaposlenih in izvajamo {tevil-
ne druge dejavnosti, ki ustvarjajo
uspe{no sliko in omogo~ajo dolgo-
ro~ni obstoj Taluma. 

Lilijana Ditrih je pripravila rezultate le-
to{nje ankete, ki je v primerjavi z letom
2005 pokazala, da tako kot drugje v
Sloveniji tudi pri nas upada zado-
voljstvo zaposlenih.

Prej{nji mesec smo vam podrobno
predstavili Milana Tkal~eca, pred-
stavnika najstarej{e generacije, danes
je pred nami Janko Gaj{t, predstavnik
mlaj{ih strokovnjakov. Janko je v
tovarni enajst let, po poklicu je in`enir
elektrotehnike in od leta 2004 vodi OE
Elektrovzdr`evanje. Iz njegovega pri-

povedovanja boste spoznali pomen te
enote z vidika delovanja elektronaprav,
strokovne posege, nevarnosti elektri-
~nega toka itn. Spoznali boste tudi
funkcijo nadzornikov, ki jo Janko do-
bro pozna, ker je to njegova dolgolet-
na zadol`itev. Pokazal je tudi, da na-
loge vodje niso zgolj delo in rezultati,
ampak tudi poglobljeno sodelovanje z
ljudmi, informiranje delavcev in vse
drugo, kar krepi odnose.

O nogometu vemo vse, ne vemo pa
veliko o dolgoletnem direktorju Nogo-
metnega kluba Aluminij Milanu Lipov-
cu. V tokratni reporta`i ga lahko spoz-
nate. Tudi o prijateljstvu vemo vse, pa
je Tonka kljub temu na{la lep primer,
kako ga dolgo ohranjati. Tudi prijate-
ljevanje s Talumom in v Talumu ob-
staja. Upo{tevajmo to in se ne pusti-
mo zavajati. 

Predsednik uprave in nekateri vodje so
nam za`eleli prijetne po~itnice. Tudi
uredni{tvo se pridru`uje tem `eljam.x

Prijateljevanje s Talumom
UVODNIK

IVO ERCEGOVI]
GLAVNI UREDNIK

»Iz prispevkov je razvidno,
da smo tudi letos na glavnih
»to~kah« Taluma zelo
uspe{ni.«
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Za nami je `e skoraj polovica poslov-
nega leta, kar je obi~ajno ~as za po-
drobnej{e analize stanja v podjetju, za
primerjave dose`enih rezultatov s
planiranimi, pa tudi za odlo~itve o
ukrepih, ki naj bi pripomogli k {e bolj-
{im rezultatom. 
Poslovanje Taluma je tudi v leto{njem
letu uspe{no, saj dosegamo in na
nekaterih podro~jih tudi presegamo
planirane vrednosti, pa tudi rezultate iz
lanskega primerljivega obdobja. Ob-
seg in struktura blagovne proizvodnje
se postopoma spreminjata predvsem
kot posledica postopnega zmanj-
{evanja obsega proizvodnje v elek-
trolizi B na eni strani in postopnega
pove~evanja proizvodnje na osnovi
uporabe odpadnega aluminija na
drugi strani. Nara{~a pa tudi proiz-
vodnja odlitkov. Odlo~itev o zamiku
prenehanja proizvodnje v elektrolizi B
do skrajnega roka, ki ga {e dopu{~ajo

ustrezni slovenski in evropski zakoni,
se je tako izkazala kot pravilna, ~eprav
za to obdobje ni bilo preprosto zago-
toviti potrebne elektri~ne energije.
Prav mo`nost nabave elektri~ne ener-
gije in njena cena bosta tudi v prihod-
nje usodno vplivali na obstoj evropske
aluminijske industrije. Talum pri tem
ni in ne bo nobena izjema, saj je glede
mo`nosti oskrbe z elektri~no energijo
`e danes med tistimi evropskimi proiz-
vajalci, ki pla~ujejo najvi{jo ceno ob
prakti~no nikakr{nih zagotovilih glede
prihodnjih dobav. [e ve~ji del celotne
blagovne proizvodnje bo treba preu-
smeriti na proizvode, katerih osnova
ne bo izklju~no aluminij iz elektrolize.
Spreminjal se bo proizvodni program,
spreminjali se bodo kupci. Talum ne
bo nikoli ve~ vir poceni elektroliznega
aluminija, pa ~eprav dosegamo izjem-
ne rezultate v sami proizvodnji. 

Zakaj to poudarjam? Predvsem zato,

ker se mnogi v samem podjetju pa tudi

mnogi iz njegove okolice ne zavedajo,

da so trenutno izjemni poslovni rezul-

tati res posledica na{ega zavzetega de-

la in pravilnih poslovnih odlo~itev, so

pa tudi posledica izjemno ugodne si-

tuacije na trgu aluminija. Visoka cena

aluminija na svetovnih borzah danes

{e omogo~a proizvodnjo tudi proizva-

jalcem z visokimi stro{ki energije (ki

so npr. v Talumu 3- do 4-krat vi{ji kot

pri proizvajalcih iz Rusije ali z Bli`-

njega vzhoda), vpra{anje pa je, koliko

Spo{tovane sodelavke in sodelavci!
AKTUALNO

MAG. DANILO TOPLEK
FOTO: STOJAN KERBLER

Predsednik uprave mag. Danilo Toplek
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jih bo sposobno pre`iveti njen padec.
Sanjariti o tem, da se bo taka situacija
dolgo nadaljevala, ali ra~unati na to,
da je lahko Talum v prihodnje vir
poceni elektroliznega aluminija, je
sicer dopustno, vsekakor pa nima
nobene realne podlage. 
Za nas, ki skrbimo ne le za sedanje,
temve~ tudi za jutri{nje poslovanje, je
pomembno, da poizku{amo v kar
najve~ji meri izkoristiti ugoden trenu-
tek na trgu aluminija, predvsem pa, da
ga izrabimo za nadaljevanje prestruk-
turiranja proizvodnje. Pri tem nam
»revolucionarna pisma«, ki so jih bolj
ali manj znani »prijatelji Taluma«
za~eli {iriti po podjetju, resni~no niso
v nobeno pomo~. Na~ini razprav o pla-
~ah (ki so bile leta 2006 za 29
odstotkov vi{je od dr`avnega povpre-
~ja, medtem ko je bila Podravska regi-
ja za slabih 6 odstotkov pod sloven-
skim povpre~jem) so znani in smo jih
vrsto let uspe{no uporabljali. Neargu-
mentiranih pritiskov in izsiljevanj med
temi na~ini ni bilo in jih tudi v prihod-
nje ne nameravam upo{tevati!
Je pa Uprava vedno pripravljena pri-
sluhniti argumentiranim predlogom in
jih tudi v najve~ji mo`ni meri vgraditi v
prihodnjo pla~no politiko. To pot je
ubral sindikat podjetja, ki je tudi tokrat
pokazal, da se zaveda tako odgo-
vornosti do svojih ~lanov kot odgo-
vornosti za posledice morebitnega
nerazumnega reagiranja, ~e bi sledili
pe{~ici neodgovornih. V razpravah, ki
jih je sindikat organiziral po vseh
delovnih enotah, se je izkristaliziralo

nekaj predlogov, ki jih bo mogo~e
upo{tevati  pri spremembah strukture
pla~ do konca leto{njega leta.

Po `e kar nekaj ~asa trajajo~ih najavah
se je v okviru programa prodaje dr`av-
nega premo`enja za leti 2007 in 2008
ponovno za~el tudi postopek za proda-
jo Taluma. Sestavljena je bila komisi-
ja, katere naloga je izpeljava vseh de-
janj, ki so potrebna za izvedbo postop-
ka prodaje. Na osnovi prvih odzivov je
te`ko ocenjevati, kdo vse se bo na
koncu resni~no odlo~il sodelovati v
tem procesu, saj se ponovno soo~amo
s popolnoma negotovo oskrbo z elek-
tri~no energijo v naslednjih letih. Kdo
se bo ~util finan~no dovolj mo~nega
za prevzem takih tveganj, ne da bi
ogrozil svoj in Talumov obstoj, in kdo
bo sposoben nadaljevati Talumov raz-
voj v smeri proizvodnje, ki bo v vse
manj{i meri odvisna od koli~in elek-
troliznega aluminija, bo razvidno iz
prispelih ponudb. Vsekakor bomo
potek postopka budno spremljali.
Kljub poletni vro~ini bo treba ohraniti
hladno glavo. Tistim, ki se v teh mese-
cih odpravljate na dopust, bo to sicer
malo la`je.x

U`ivajte, zaslu`ili ste si!

Aprila smo v Talumu izvedli anketo o
organizacijski klimi in zadovoljstvu
zaposlenih. Anketa je vsebovala 120
trditev. Zaposleni so svoje strinjanje
izra`ali na lestvici ocen od 1 do 5 ter
ocenjevali dejavnike zadovoljstva. V
anketi je sodelovalo 607 zaposlenih iz
vseh delov podjetja.
Letos bele`imo ni`je povpre~ne ocene
kot leta 2005, in sicer za vsa obravna-
vana podro~ja.

Najvi{je ocene so prejela naslednja
podro~ja:

PPooddrroo~~jjee OOcceennaa
kakovost 4,5
skrb za zdravje 4,4
varnost pri delu 4,3
medsebojni odnosi 3,8
o Talumu 3,7

Srednje ocenjena podro~ja so bila:

PPooddrroo~~jjee OOcceennaa
motiviranost za delo 3,6
skrb za okolje, interni sistemi 3,6
izobra`evanje, razvoj 3,5
Vrelci idej, inovativnost 3,5

Najni`je ocenjena podro~ja pa so bila:

PPooddrroo~~jjee OOcceennaa
organiziranost na ravni DE 3,4
interno komuniciranje 3,0
nagrajevanje 2,6

Tudi ocene za dejavnike zadovoljstva
so ni`je, kot so bile leta 2005. V zad-
njem merjenju smo zabele`ili vi{je
ocene samo za medsebojne odnose s
sodelavci in za zadovoljstvo z variabil-
nim delom pla~e, ki `e vseskozi rahlo
nara{~a.

Na{i zaposleni so najbolj zadovoljni z
naslednjimi dejavniki:

PPooddrroo~~jjee OOcceennaa
s stalnostjo zaposlitve 4,07
z odnosi s sodelavci 3,98
z ugodnostmi, ki jih nudi Talum 3,87
z delom, ki ga opravljajo 3,66

Najmanj zadovoljni so z naslednjimi
dejavnikoma:
s pla~o 2,11
z mo`nostmi napredovanja 2,61

Podobne trende upadanja organizaci-
jske klime in zadovoljstva zaposlenih
bele`ijo tudi v mnogih drugih
uspe{nih podjetjih. Tako ka`ejo rezul-
tati slovenske raziskave Siok. V ve~ini
podjetij predstavljata vir nezadovoljst-
va – tako kot pri nas – interno komu-
niciranje in nagrajevanje. Leto{nji
rezultati ponovno potrjujejo dejstvo,
da je organizacijska klima ob~utljivo
podro~je, na katerem je treba vseskozi
dejavno delati.x

Organizacijska klima
in zadovoljstvo
zaposlenih v Talumu
v letu 2007 

LILIJANA DITRIH
FOTO: SRDAN MOHORI^
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V prvih petih mesecih smo v DE
Elektrolize proizvedli  47.792 ton alu-
minija, kar je za 1.540 ton ve~ od
plana. Od skupne koli~ine je bilo v hali
B proizvedenih 12.956 ton ali 1.171
ton ve~ od plana, v hali C pa 34.836
ton oziroma 269 ton ve~ od plana. V
obeh elektrolizah bele`imo ugodne
tehnolo{ke rezultate, pri ~emer v hali B
obratuje dvanajst elektroliznih celic
ve~, kot smo planirali. Predvidoma
bomo tudi prvo polletje zaklju~ili bol-
je, kot smo predvidevali
Elektroliza C bo kmalu dopolnila dvaj-
set let obratovanja. Takrat vam bomo
povedali vse podrobnosti, tudi z dia-
grami. Sedaj `e lahko potrdimo, da
smo prav ponosno sprejeli pohvalo
dajalca tehnologije Pechiney, ki nas je
na trinajstem sre~anju uporabnikov
tehnologije AP18 razglasil za najus-

pe{nej{o elektrolizo zadnjega leta. Za
to uvrstitev smo morali delati s tokov-
nim izkoristkom 95,3 odstotka, pora-
biti za tono aluminija 13.100 kilovat-
nih ur enosmerne elektri~ne energije
ter do~akati povpre~no `ivljenjsko
dobo elektrolize C 3000 dni. To so
sanjske {tevilke. Povedati je treba, da
smo bili celo desetletje z na{imi rezul-
tati vedno pri vrhu. Na{i gostitelji Nor-
ve`ani iz Karmoya so bili zadnjih deset
let pred nami, prav na vrhu in nedo-
segljivi za vse druge uporabnike enake
tehnologije. Po opazovanih para-
metrih v zadnjem obdobju pa so nji-
hovi rezultati upadli, na{i pa so rasli.
Pred nami je velika in {e zahtevnej{a
naloga: ali lahko ostanemo prav na
vrhu in kako dolgo?x

Tako kot v nekaterih drugih delih pod-
jetja smo tudi v Energetiki sredi ob-
{irnega cikla investicijskih in razvoj-
nih projektov, ki trajajo `e od leta
2001, dokon~ani pa bodo predvidoma
v naslednjih dveh ali treh letih. Glavni
namen projektov je nadaljnje optimi-
ranje delovanja nekaterih procesov,
predvsem pa dolgoro~no zagotavlja-
nje polne razpolo`ljivosti energentov
za vse porabnike. Vzporedno bo pote-
kalo organizacijsko prilagajanje na
nove delovne razmere.
Preden opi{em glavne dejavnosti, ki
potekajo prav v tem ~asu, vas `elim
seznaniti {e z nekaterimi karakteristi-
~nimi podatki Energetike v prvih petih
mesecih leto{njega leta, jih primerjati
z enakim obdobjem lani ter navesti
glavne razloge za spremembe primer-
janih podatkov: (glej tabelo na nasled-
nji strani).

Najpomembnej{a investicijska projek-
ta, ki pravkar potekata v Energetiki,
sta:
- rekonstrukcija 55 let starega srednje-
in nizkonapetostnega stikali{~a v
transformatorski postaji Ulitki, s ~imer
bomo zagotovili varno napajanje za
vse porabnike, ki so namenjeni proiz-
vodnji ulitkov; glede na hitro {iritev
enote Ulitki se postopno `e priprav-
ljamo za rekonstrukcijo {e zadnje
zastarele transformatorske postaje v
Talumu, torej nekdanje Polnilnice;
- rekonstrukcija prav tako dotrajanega
dela nizkonapetostnega stikali{~a v
transformatorski postaji Anode, z
enakim namenom kot pri zgoraj
navedenem projektu.
Med najpomembnej{e razvojne pro-
jekte, ki potekajo v Energetiki, pa uvr-
{~amo:

Po dvajsetih letih 
elektroliza C ~isto 
na vrhu

PROIZVODNJA

DR. ZLATKO ^U[
FOTO: IVO ERCEGOVI]

Elektrolizna hala C Usmerjevalnica

Energetika v 
znamenju projektov

BO[TJAN KORO[EC
FOTO: SRDAN MOHORI^
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- avtomatizacijo ~rpali{~a tehnolo{ke
vode (Vodarna), in to ob vzporedni
rekonstrukciji tamkaj{nje transforma-
torske postaje, ki bo odslej daljinsko
vodena in nadzorovana iz komandne

sobe Zaprtih hladilnih sistemov,
kamor bodo preme{~eni tudi sodelav-
ci s ~rpali{~a;
- izraba odpadne toplote iz dimnih
plinov `arilnih pe~i v Rondelicah, s ~i-

mer bomo dodatno zmanj{ali potrebne
koli~ine pare (in s tem stro{ke) za
ogrevanje;
- nadgradnja Zaprtih hladilnih siste-
mov z bazeni za obdelavo odpadnih

voda; s tem bomo tudi po zaustavitvi
elektrolize B zagotavljali kakovost
odpadnih voda, skladno z najnovej{o
okoljsko zakonodajo.
Podrobnej{e opise posameznih, za
nas najpomembnej{ih projektov pri-
pravljamo za naslednje {tevilke Alumi-
nija.
Glede na vse navedeno bo za uspe{no
izvedbo planiranih del potrebno izjem-
no veliko truda in naporov vseh sode-
lavcev, zato v poletnih mesecih izko-
ristimo kak dan ali dva za nabiranje
novih mo~i!x

Koli~inska proizvodnja zelenih anod v
prvih {estih mesecih bo zna{ala
34.000 ton (indeks 107,8). Proizvod-
nja je nekoliko vi{ja od planirane
predvsem zaradi vi{je porabe anod v
elektrolizi B zaradi upo~asnjene dina-
mike izklapljanja elektroliznih celic.
Poraba zalitih anod v elektrolizi C je
bila nekoliko ni`ja od plana (indeks
98,6).
Kakovostni izmet (zeleni in pe~eni
izmet) v proizvodnji anod bo zna{al
0,35 odstotka, tehnolo{ki izmet pa
1,03 odstotka, kar je bolje od plani-
ranih vrednosti na letni ravni. V obrav-
navanem obdobju v elektrolizah ni bilo
zaznati negativnih dogodkov v poveza-
vi z anodami. [tevilo pred~asno za-
menjanih anod je bilo minimalno,
~istost elektroliznega aluminija pa
dokaj visoka in stabilna. Dobavitelji
surovin (smola, koks) sledijo na{im

nabavnim specifikacijam z ob~asnimi
kakovostnimi te`avami, ki pa niso
pomembneje vplivale na kakovost
na{ih proizvodov. Upo{tevaje dejstvo,
da gre za velike koli~ine vhodnih
materialov (v povpre~ju 160 kamionov
koksa in 40 cistern katranske smole
mese~no), je prevzemna kontrola
izjemno zahtevna in te`avna. S
pove~anjem frekvence jemanja vzor-
cev in z vklju~evanjem zahtevkov po
zni`anju cen v primeru odstopanj v
nabavne pogodbe pritisk na dobavite-
lje v povezavi s kakovostjo {e pove~u-
jemo.  
Vzdr`evanje tehnolo{kih linij poteka
na predvidenem ravni. Nekoliko smo
pove~ali intenziteto obnove riedham-
merjevih pe~i, tudi zaradi ambicije, da
po zaustavitvi proizvodnje za elektroli-
zo B konec avgusta  kapacitete proiz-
vodnje anod ne zni`amo, temve~ pre-

se`no proizvodno kapaciteto pribli`no
20.000 ton anod na leto ponudimo
potencialnemu kupcu zunaj Taluma.
Na podro~ju posodobitev je v zaklju~-
ni fazi projekt zni`anja pra{enja v fazi
razkladanja in manipulacije koksa. V
~asu generalnih remontov smo izvedli
precej{nje {tevilo izbolj{av, ki so na-
stale v procesu vzpodbujanja inova-
tivnega razmi{ljanja (koristni predlogi,
vrelci idej) vseh zaposlenih.  
Zavedajo~ se pomembnega vpliva
kakovosti anod na ~istost elektrolizne-
ga aluminija, dejavno sodelujemo v
prizadevanjih elektrolize C za zago-
tavljanje maksimalnih koli~in naj~i-
stej{ega aluminija. Na{e dejavnosti so
usmerjene v izbolj{evanje homogeno-
sti anod in zni`anje kakovostnih devi-
acij med anodami ter zagotavljanje za-
dostnih koli~in ~istega aluminija tudi v
poletnem ~asu, ko se razmere za

proizvodnjo aluminija v elektroliznih
pe~eh bistveno poslab{ajo.
Na podro~ju ravnanja z okoljem in
varnosti zaposlenih je bilo nekaj manj-
{ih incidentov, ki na sre~o niso imeli
materialnih posledic. V delovni enoti
nenehno izbolj{ujemo stopnjo tehni-
~ne varnosti in kakovosti za{~itne
opreme zaposlenih. Uporaba za{~itnih
sredstev in upo{tevanje varnostnih
predpisov se sicer izbolj{uje, do sa-
moumevnosti pa bo treba vlo`iti {e
nekaj naporov.
Nekdo je zapisal, da nam `ivljenje
mine, medtem ko na~rtujemo dogodke
jutri{njega dne. Zaustavite ~as, u`ijte
dana{nji dan in si privo{~ite lepe po-
~itnice, za sebe in svoje dru`ine.x

Pe~eni anodni bloki

[[tt.. KKaarraakktteerriissttii~~nnii  ppooddaatteekk 22000066 22000077 RRaazzllooggii  zzaa  sspprreemmeemmbbee

11.. Elektri~na energija (kWh) 737.928.416 708.079.755 Postopna zaustavitev hale B
22.. Zemeljski plin (Sm3) 14.290.136 4.606.912 Pretaljevanje odpadnega Al
33.. Para (t) 12.332 9.710 Izraba odpadne toplote
44.. Tehnolo{ka voda (m3) 600.615 578.485 Optimiranje zaprtega hl. sist.
55.. Pitna voda (m3) 15.468 14.937 Var~evalni ukrepi
66.. Voda zaprtih hl. sistemov (m3) 1.100.413 1.225.692 Ve~ja livarni{ka proizvodnja 
77.. Komprimirani zrak (Nm3) 18.053.937 19.184.041 Dodatni porabniki v livarnah
88.. [tevilo pregledanih meril 1065 1013 Cikli~ni pregledi meril
99.. [tevilo zaposlenih 36 34 Upokojitve

Kakovost anod za
~im bolj ~ist aluminij

MAG. AVGUST [IBILA
FOTO: SRDAN MOHORI^
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V obdobju od maja do junija 2007
smo proizvedli 9.000 ton rondelic, kar
je 9 odstotkov nad planom in 10
odstotkov  ve~ kot v enakem lanskem
obdobju. Preseganje planirane proiz-
vodnje v leto{njem letu je posledica
uvajanja tehnolo{kih sprememb na li-
niji za ozki trak, pri ~emer se je kapa-
citeta linije za ozki trak izena~ila s
kapacitetami drugih  proizvodnih ope-
racij.

Na livnem stroju za ozki trak smo v
leto{njem letu spremenili na~in hla-
jenja jeklenega traku v prvi coni in za-
menjali merilnike pretoka na livnem
stroju ter tako izbolj{ali nadzor nad
hladilnim sistemom; rezultat tega je
bilo doseganje hitrosti litja do 8
m/min (prej 7,5 m/min). Uporaba tanj-
{ega jeklenega traku na livnem stroju
je pokazala odli~ne rezultate, saj se je
hkrati z uporabo postopka varjenja TIG
`ivljenjska doba jeklenega traku (ozi-
roma ~as ene nastavitve litja) podalj-
{ala s 24 ur na 50. Posami~ni primeri
ka`ejo mo`nosti podalj{evanja tega
~asa do 70 ur.
V za~etku leta sta bili na izsekovalnih
linijah montirani dve robotski celici za
manipuliranje s praznimi in polnimi

`arilnimi posodami, zato smo marca
zni`ali {tevilo zaposlenih za {tiri de-
lavce, hkrati pa dvignili mese~no pro-
izvodnjo s 1700 na 1.850 ton. 
Na podro~ju izdelave orodij, ki je po-
memben del procesa izdelave ronde-
lic, nadaljujemo uvajanje sprememb,
ki se ka`ejo v zni`evanju stro{kov sto-
ritev orodjarne v lastni ceni rondelic.
Izdelava rondelic iz zlitine AlMn 0,3
sledi na~rtovani. Letos smo izdelali
385 ton rondic iz te zlitine. Podro~je
izdelave legiranih rondelic bomo v
poletnih mesecih raz{irili s testiranjem
zlitin 3105 (0,5 odstotka Mn in 0,5
odstotka Mg) in 3004 (1 odstotek Mn
in 1 odstotek Mg) pri na{em kupcu v
Italiji. Pri~akujemo, da bodo rezultati
predelave teh rondic dali nove odgo-
vore o mo`nostih pove~evanja proiz-
vodnje in prodaje legiranih rondic za
doze.
Na koncu se sodelavcem iz DE Ronde-
lice in drugim, ki ste posredno in ne-
posredno povezani z nami, zahvalju-
jem za prizadevno delo v leto{njem
letu.x

Za za~etek predstavljamo livarske zli-
tine v prvem polletju letos v {tevilkah:
proizvodnja bo zna{ala dobrih 35.000
ton, kar je enako obsegu proizvodnje v
istem obdobju leta 2006  in predstav-
lja realizacijo, ki je za nekaj odstotnih
to~k ve~ja od leto{njega plana. Tehno-
lo{ki in kakovostni izmet sta v okviru
planskih vrednosti, resnej{ih rekla-
macij s trga ni. 

Pretaljevanje odpadnega aluminija
poteka po zagonu nove talilne pe~i na
ravni, kot jo dopu{~a trenutni prodajni
program zlitin, kar pomeni pribli`no
500 ton pretaljenega odpadnega alu-
minija na mesec. Pridobili smo sicer
nekaj novih kupcev primarnim podob-
nih zlitin, za glavne kupce z doma~ega
trga pa so testne koli~ine dogovorjene
in bodo proizvedene v poletnih mese-
cih.
Vsekakor je glavna novost uporaba
nove dvokomorne talilne pe~i v redni
proizvodnji. Po uspe{nem zagonu v
mesecu marcu jo uporabljamo – zara-
di `e omenjenih omejitev s prodajnim
programom – bolj ali manj ob~asno
oziroma neenakomerno, kar povzro~a
te`ave s spoznavanjem njenega delo-
vanja in odpravo napak, vsekakor pa

se soo~amo z razmerami za delovanje,
ki bodo ob polnem delovanju pe~i
popolnoma druga~ne. To pomeni – tu-
di glede na izku{nje z delovanjem
podobne pe~i S6 v DE Gnetne zliti-
ne –, da nas ~aka {e kar nekaj prese-
ne~enj oziroma izzivov.
Na podro~ju vzdr`evanja naprav ugo-
tavljamo, da nekateri sklopi ob~asno
delujejo nezanesljivo, pojavljajo se tu-
di prve obse`nej{e obrabe vitalnih de-
lov, zaradi ~esar smo na napravah
opravili kar nekaj izrednih posegov.
Naprave niso ve~ nove, konec avgusta
bodo delovale `e pet let, neplanirani
posegi pa so le {e dodaten opomin, da
je nujno potreben druga~en pristop k
tej problematiki.
[e o kadrih: z realizacijo projekta pre-
taljevanja odpadnega aluminija smo
predvideli tudi kadrovske okrepitve, ki
pa nam jih ni uspelo realizirati. Vzro-
kov je (verjetno) ve~, ostaja  dejstvo,
da v poletne mesece vstopamo ka-
drovsko mo~no oslabljeni. Kljub temu
se trudimo, da bi zaslu`en poletni od-
dih potekal ~im bolj nemoteno ob nor-
malnem poteku proizvodnje. In potem
polni mo~i naprej, tudi, upam, kadrov-
sko popolnej{i …x

V okviru pri~akovanj

MARJAN KRO[L
FOTO: SRDAN MOHORI^

Tudi letos rekordno

TOMA@ GODICELJ
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V proizvodnji drogov smo prvih pet
mesecev delali s »polno paro« in
zabele`ili indeks proizvodnje 111, kar
pomeni, da smo proizvedli skoraj
30.000 ton drogov. Indeks je pove~an
zaradi ve~je proizvodnje za Impol. Gre
za predelavo, saj Impol dobavlja
primarni aluminij, ki ga pretalimo v
drogove. Prav tako smo ve~ proizvedli
tudi za Hydro Aluminium. V mesecu
avgustu namre~ planiramo dalj{i za-
stoj zaradi remonta. 
Pravzaprav pa remont poteka `e sedaj
in bo potekal {e cel junij, toda brez za-
ustavitve proizvodnje. Odlo~ili smo se
posodobiti elektrokrmilje na vseh
»starej{ih« pe~eh, ki so vezane na

proizvodnjo drogov. Pa ne samo po-
sodobiti, ampak tudi prestaviti vse
elektri~ne omare v ustreznej{i prostor,
kar pomeni izdelavo novih kinet, po-
vezavo naprav z novimi kabli itd. Sedaj
je v obratu veliko izvajalcev, ki vse to
delajo med samim litjem drogov. Za-
radi tega poteka litje po »alternativni
varianti«, in sicer iz pe~i, iz katere obi-
~ajno ne lijemo. Prelivanje med pe~mi
pa opravljamo kar s ~rpalnimi lonci,
delno zaradi varnosti, pa tudi zato, ker
to na{im livarjem uspe narediti hitreje,
kot je prelivanje po naravni, obi~ajni
poti prek livnih `lebov.
Avgusta planiramo tritedenski zastoj
zaradi menjave preto~nega filtra na lit-

ju drogov. Obstoje~ega bo zamenjal
modernej{i, ki deluje na dvigu taline v
reaktorskem delu s pomo~jo vakuuma
in brez akumulacije taline, kar pomeni,
da ob menjavi kemi~ne sestave ni tre-
ba prazniti filtra kot doslej, s ~imer bo-
mo zni`ali tudi tehnolo{ki izmet skoraj
za en odstotek. 
Tudi pri litju {irokega traku za proiz-
vodnjo izparilnikov dosegamo pozi-
tivne indekse. Tudi v tem segmentu

proizvodov se nam torej obetajo bolj{i
~asi. V ta namen `e na~rtujemo nujno
potrebne posodobitve na liniji, na
osnovi ~esar bomo lahko sledili zahte-
vam trga na podro~ju kakovosti in
koli~ine. 

Veliko u`itkov na dopustu, bodisi na
morju, v hribih ali pa tudi doma, v
senci.x

PPrreesseeggaannjjee  pprrooiizzvvooddnneeggaa  ppllaannaa
Proces pove~evanja prodaje na{im
kupcem temelji na validaciji v dalj{em
obdobju, pri ~emer se je treba kon-
stantno dokazovati in s celotnim servi-
som zagotavljati stalno izbolj{anje in
zanesljivost dobav. 
S temi referencami nam je uspelo z
na{imi ve~jimi kupci za leto 2007
dose~i konsenz in skleniti pogodbe za
pove~ane koli~ine za 20 odstotkov, v
posameznih primerih tudi do 60 od-
stotkov. V prvem kvartalu, ki pred-
stavlja glede na sezonski vpliv kar
neugodno obdobje, smo tako plan
presegli za 21 odstotkov, v obdobju
od januarja do konca maja pa za 7 od-
stotkov. V primerjavi z enakim obdob-

jem lani je realizacija proizvodnje
ve~ja za 44 odstotkov, v tretjem kvar-
talu pa si obetamo rekordno proizvod-
njo.  

KKaakkoovvoosstt  
Merilo kakovosti predstavlja dele`
izmeta v proizvodnji in dele` neustrez-
nih plo{~, najdenih v procesu pri kup-
cih. V obdobju od januarja do konca
maja 2007 je dele` izmeta znotraj
planiranih mej in po posameznih
mesecih zna{a najve~ 2,2 odstotka,
medtem ko je za obdobje od januarja
do konca maja 2007 za 0,8 odstotka
pod planom.  
Dele` neustreznih plo{~, ugotovljenih
pri kupcih, je v tem obdobju dosegal

do 230 ppm, kar je 30 odstotkov pod
planirano mejo, v primerjavi z lanskim
obdobjem pa je dele` manj{i za 43
odstotkov. @e leta 2006 pa smo
uspe{no sanirali tudi tiskarski stroj.

VVDDEE  
Maja 2007 je bila izvedena recerti-
fikacija VDE, ki je bila raz{irjena na
celoten Boshev asortiman v Nem~iji,
[paniji in Gr~iji. Prodajo smo pove~ali
zaradi novih tipov plo{~.

RRaazzvvoojj  iizzppaarriillnniikkaa  ss  ssiisstteemmoomm  no-frost
Opravljene so bile prve primerjalne
meritve, razvoj pa se nadaljuje z izved-
bo meritve hladilne mo~i komponente
z  oblikovanimi difuzorji za razbitje la-

minarnega toka, in to v Laboratoriju za
hladilno tehniko na strojni fakulteti. Iz-
vedba meritve bo potekala v enakih
razmerah kot meritve brez motilnih
elementov. Pri~akujemo ve~jo mo~
uparjalnika brez pomembnega padca
tlaka na zra~ni strani, s kori{~enjem
prednosti in mo`nosti izvedbe oblike
in preseka kanalov po tehnologiji Roll-
bond.x

Poleg rekordne 
proizvodnje tudi 
bolj{a kakovost

MILAN TEMENT

Uspe{no v prvem
polletju 2007
MIRAN PURG
FOTO: SRDAN MOHORI^

Litje {irokega traku
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Pove~evanje proizvodnje ulitkov se
nadaljuje. Trendi pove~evanja porabe
ulitkov v Evropi ugodno vplivajo tudi
na razvoj njihove proizvodnje v Talu-
mu. Prvo polovico leto{njega leta so
tako zaznamovali dogodki, ki bodo
odlo~ujo~e vplivali na nadaljnjo pro-
izvodnjo.

Februarja 2007 so bile za serijske
proizvode ulitkov podpisane ve~letne
pogodbe z nem{kim partnerjem
Scheeff, kar nam zagotavlja dolgoro~-
nost posla. Seveda smo dol`ni izpol-
njevati dogovore iz pogodbe, ki defini-
rajo letne kvote z zahtevami na
podro~ju QS (sistema kakovosti).
Dokon~ana so dela pri projektih I. faze
v vrednosti 3,2 milijona evrov, s ~imer
so vzpostavljene proizvodne kapaci-
tete za proizvodni tempo 1.500 ton
ulitkov na leto (proizvodnja jeder, na-
gibno litje, ~i{~enje ulitkov). Prete`ni
del projekta I. faze se je izvajal v
Livarni I.  
Projekt prehaja v II. fazo. Ta mesec `e
potekajo pripravljalna dela; julija in
avgusta letos nameravamo postaviti tri
nove livne stroje za kokilno litje.

Obenem potekajo pripravljalna dela za
postavitev linij za povr{insko in termi-
~no obdelavo ulitkov. Nove linije bodo
za~ele obratovati septembra.
Ob razpolo`ljivih kapacitetah naprav in
zaradi potreb trga po ulitkih smo od
za~etka leta 2007 intenzivno zaposlo-
vali nove sodelavce. Aprila in maja
2007 smo imeli 49,3 odstotka delav-
cev za~etnikov, kar pa je za proizvodni
proces precej{en zalogaj v smislu
obvladovanja proizvodnega procesa in

usposabljanja na novo zaposlenih.
Marca 2007 smo v proizvodnji ulitkov
zaposlili prve sodelavke, kar je v
Talumu novost, vendar se je ta poteza
pokazala kot dobra.
Za~eli smo razvijati nov proizvod, prav
tako pa tudi proces räderkasten, kar je
zajemalo spremembe na novem ulitku,
simulacijo litja, tridimenzionalno kon-
strukcijo kokile ter prilagajanje proce-
sa za nizkotla~no litje in finalizacijo
ulitka.

Na podro~ju pridobivanja novih kup-
cev in proizvodov smo navezali precej
stikov z novimi potencialnimi partner-
ji (Steyr Motors GmbH, Iveco, Hei-
dolph Elektro GmbH, Behr Czech
s.r.o.), s ~imer `elimo zagotoviti
dolgoro~no rast in stabilen polo`aj ob
“zanihanju” posameznega odjemalca.
Glede na specifi~nost proizvodnega
programa uvajamo v DE Ulitki tudi
marketing. Namen tega je hiter odziv
na zahteve odjemalcev in podpora nji-
hovega razvoja.
Hkrati z vsem tem posodabljamo tudi
zunanjo podobo skupnega objekta DE
Ulitki in DE Kontrola kakovosti. Julija
bodo urejene vozne povr{ine in ze-
lenica.
Proizvodne rezultate prve polovice leta
ocenjujem kot dobre. Vsak zaposleni v
DE Ulitki in Talumu je prispeval svoj
dele` v nastajanju celotnega mozaika
–  podobe ulitkov.
Za konec {e misel: vsak ulitek dobi s
svojim rojstvom svojo »mati~no
{tevilko z zgodovino«, zato ga tako
tudi obravnavajmo.x

Vsak ulitek dobi z rojstvom svojo mati~no
{tevilko in zgodovino              

MIRKO VESELI^
FOTO: SRDAN MOHORI^

Prvi pregled ulitka
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Laboratorij DE Kontrola kakovosti
presku{a surovine, procesne karakte-
ristike razli~nih materialov, proizvodov
iz aluminija in aluminijskih zlitin ter
parametrov okolja (vode, zrak, odpad-
ki), vrednoti rezultate ter izdeluje
mnenja in ocene glede na specifikaci-
je, normative in zakonske zahteve.
Polletna realizacija storitev bo na
osnovi petmese~nih podatkov v skla-
du z letnim planom oziroma bo pre-
se`ena za pribli`no 6 odstotkov. V pr-
vih petih mesecih smo v DE izvedli
10.377 dolo~itev oziroma 41 odstot-
kov vseh planiranih dolo~itev in ana-

lizirali 64.780 vzorcev oziroma 47
odstotkov vseh planiranih vzorcev.

Najbolj{i pokazatelj zagotavljanja ka-
kovosti rezultatov in s tem uspo-
sobljenosti laboratorija je sodelovanje
v medlaboratorijskih testiranjih. Janu-
arja 2007 smo sodelovali v medlabo-
ratorijskem primerjalnem testiranju v
sistemu Hydro Aluminium za aluminij
in aluminijske zlitine na treh vzorcih za
dolo~ene elemente, in sicer: Alusuisse
426/01A, Hydro 3166-1 in Hydro
3012-3. Glede na izdelano poro~ilo so

bili rezultati znotraj dovoljenega sta-
tisti~nega odstopanja.
Junija je bila opravljena anketa o
zadovoljstvu uporabnikov laboratorij-
skih storitev DE Kontrola kakovosti.
Skoraj vsi (> 96 odstotkov), ki so
odgovorili na anketo, zaupajo v rezul-
tate preskusov. Odziv na anketo – pre-
jeli smo 28 odgovorov – je bil neko-
liko slab{i kot pri zadnji izvedbi leta
2005, ko nam je odgovorilo 32 anketi-
rancev. Vsekakor bodo rezultati ankete
mo`nost in prilo`nost za izbolj{ave.
Kar nekoliko prezrto je ostalo dejstvo,
da smo maja pridobili novo izdajo cer-

tifikata kot potrditev uspe{no vzdr`e-
vanega sistema za laboratorijsko pre-
sku{anje. DE Kontrola kakovosti ima
akreditirane dolo~ene preskusne me-
tode za podro~je spektroskopije (OES),
odpadnih vod in emisij v zrak ter delu-
je v skladu s standardom ISO/IEC
17025, tokrat `e po novi izdaji stan-
darda iz leta 2005.
Vsem `elimo miren in prijeten dopust,
da bi si nabrali dovolj novih mo~i ter
si odpo~ili misli in duha v hladni
senci.x

Pribli`ujejo se vro~i dnevi, mnogi so z
mislimi `e nekje v idili~nih  krajih, na
vro~em pesku ob osve`ujo~em morju,
potepanju po planinah ali zanimivem
potovanju. Ve~ina vzdr`evalcev se `e
znoji ob remontnih delih v Proizvodnji
anod, ob prestavitvi stikalnih omar v
Gnetnih zlitinah. Tak{en delavnik se
nam obeta vse poletne mesece. Res,
~akajo nas remonti ob kolektivnih
dopustih v DE Rondice, Izparilniki in
Ulitki, delni remonti v Gnetnih in Li-
varskih zlitinah. Nekaj znoja bo {e ob
monta`i filtra v Gnetnih zlitinah in

monta`i novih livnih strojev v Ulitkih.
Kar pestro je in {e bo, saj hitimo tudi z
manj{imi in pomembnimi preventiv-
nimi posegi, da bi lahko vsaj za nekaj
dni pobegnili v `eleni kraj. 
Prav je, da preletimo polletno doga-
janje na podro~ju vzdr`evanja. S pre-
ventivnim in  napovednim vzdr`eva-
njem, z na~rtovanimi remonti smo se
trudili opraviti osnovno poslanstvo, to
je skrb za delovno razpolo`ljivost
delovnih naprav ob sprejemljivih
stro{kih. Razpolo`ljivost naprav v veli-
ki meri zni`ujejo intervencijski posegi.

Na tem podro~ju prvo poletje ne ka`e
najbolj{e, saj smo odaljeni od cilja v
povre~ju za 12 odstotkov. Trudimo se
odkriti vzroke preseganja 180 inter-
vencij mese~no in skupaj s proizvod-
nimi DE dolo~iti  dejavnosti.  
Mese~no sproti spremljamo porabo in
stro{ke materiala, rezervnih delov in
storitev. Kot ka`e, planiranih vrednos-
ti ne bomo presegli, ve~ji dele` manj-

{ih stro{kov prina{a manj obnovljenih
pe~i v hali C. Dejavnosti skupine za
obnovo elektroliznih pe~i so osredo-
to~ene na izklope pe~i v hali B in
delno razgradnjo `e izklopljenih pe~i.
^e so v proizvodnih DE dobro poslo-
vali in smo k temu kaj prispevali z
dobrim delom tudi v Vzdr`evanju, smo
na pravi poti.x

Analiza

Stru`enje

Letos tudi uspe{no
medlaboratorijsko
primerjalno testiranje

DR. MARKO HOM[AK
FOTO: SRDAN MOHORI^

Vzdr`evalci opravili
osnovno poslanstvo

STANKO HORVAT
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Vsak sistem, pa naj gre za dru`beni,
politi~ni, poslovni ali ekosistem,
potrebuje za svojo ohranitev in razvoj
informacije o svojem delovanju, pa tu-
di informacije o {ir{em okolju, v kate-
rem deluje, od katerega je posredno
ali neposredno odvisen.

Narava je na{a u~iteljica in spremlje-
valka; neprestano nam posreduje infor-
macije in zakonitosti, s pomo~jo kate-
rih lahko napovedujemo njeno obna-
{anje in s tem vpliv na na{e bivanje na
Zemlji. Zadnja velika »tema« o spre-
minjanju podnebja je samo {e en dokaz
ve~, da imamo ~udno razvito lestvico
vrednotenja informacij in opozoril, saj
nam jih je narava posredovala `e nekaj
desetletij. [ele nenormalno pogosti

vremenski pojavi, od cunamijev do or-
kanov, na podro~jih, kjer jih prej sto-
letja ni bilo, so pomaknili prioriteto
teh pojavov vi{e. Visoka politika je v
slu`bi kapitalskih dobi~kov spretno
izkrivljala informacije o nujnosti spre-
menjenega odnosa do narave.  
Ali je res treba sistem pripeljati do
propada, da smo ga pripravljeni spoz-
nati, se mu prilagoditi? Ali je to res
optimalna pot delovanja sistemov,
katerih soavtor je ~lovek? O okolju kot
vro~i temi se govori, kot da je nastalo
v~eraj in ga lahko popravimo jutri.
Samo malo je treba pobrskati po
spominu, da bi vedeli, koliko injekcij
arzenika je `e bilo danih naravi (zajci v
Avstraliji, pokol bizonov v Ameriki,
nastanitev  mungov na hrva{kih oto-

kih, genetske spremembe virusov …).
Vsak tak poseg je bil zelo slabo
na~rtovan (~e sploh), njegov cilj je
bila le kratkoro~na re{itev dolo~enega
problema. 
V visoko tehnolo{ko razvitem svetu se
ustvarja iluzija neodvisnosti ~loveka
od narave oziroma kako lahko naravo
prilagajamo svojim trenutnim potre-
bam. Neumno in neodgovorno je {iriti
prazne obljube o tem, kako lahko s
tehnolo{kimi ukrepi (recimo postavi-
tev sen~nikov med Soncem in Zemljo,
ki naj bi prepre~ili segrevanje) spre-
minjamo `e za~ete procese na Zemlji.
Kako lahko napovemo obna{anje tako
kompleksnega sistema za desetletje ali
stoletje, ~e ta trenutek nismo sposob-
ni napovedati vremena za ve~ dni
vnaprej? Kaj se torej mora zgoditi, da
bi se za~eli zavedati, kako pomembno
je razumeti obstoje~i sistem in okolje,
~e ga `elimo ohraniti za prihodnje
rodove?
V majhnem prostoru na{ega Taluma
nam sistem na {tevilnih mestih spo-
ro~a informacije, ki bi morale pomeni-
ti za~etek priprav na spremembe, pa
vendar jih ne zaznavamo. Zakaj? Ker
se je sistem {e sposoben obnavljati in
deluje na osnovi vztrajnosti.
Informatiki smo postavljeni v kro`i{~a
informacijskih tokov, zaradi ~esar vi-
dimo tudi informacije, ki se pretakajo
med podsistemi in ka`ejo na vzro~no-
posledi~ne povezave z vplivom na ce-
loten sistem. Zato primerjava z ekosis-
temom ni naklju~na! Majhne spre-
membe imajo pogosto nesorazmerno

velike posledice, zato je na~rtovanje
nujno za pre`ivetje sistema ob spre-
membah. 
Talum je vpet v {tevilne druge sis-
teme: prek slovenskega gospodarske-
ga, politi~nega in {e katerega do glo-
balnega in s tem tudi klimatskega, kjer
je Talum nedvomno dal svoj prispe-
vek.
^e zaradi svoje majhnosti na to ne
moremo klju~no vplivati, pa lahko to-
liko ve~ naredimo za svoj sistem; za~-
nimo ga poslu{ati in graditi na pri-
lagodljivosti, odzivnosti, stabilnosti.
Spreminjajo se trg, dru`beno okolje,
pri~akovanja mladih, ki i{~ejo izzive in
prilo`nosti. Razpolagamo z velikimi
koli~inami podatkov, iz katerih delamo
poro~ila na papirju, postopki odobri-
tev so {e iz ~asov svin~nika, razpolo-
`ljivih sistemov za pomo~ pri odlo-
~anju ne uporabljamo …  Vpra{anje
je, ali lahko z vztrajanjem na starih,
preizku{enih receptih sledimo spre-
membam v okolju. 
[tevilni na~rti v raznih Talumovih
okoljih se navezujejo na potrebo po
spremljajo~ih, izbolj{anih informaci-
jah, kar je znak, da se zavedamo mo~i
informacije in `elimo prehitevati nega-
tivne dogodke. Vendar lepotni poprav-
ki na posameznih podro~jih ne krepijo
odpornosti celotnega sistema, zgodo-
vina ka`e, da so ga velikokrat poslab-
{ali. Prav tako nam {e tako dobre in
hitre informacije o del~ku celote kaj
malo povedo o njegovem obna{anju v
prihodnje. 
Obstoje~i informacijski tokovi so pri-
lagojeni obstoje~i organizaciji, na~inu
dela in so bili grajeni v prej{njih de-
setletjih, v drugem okolju, z drugim
na~inom razmi{ljanja. Izkori{~enost
~love{kega kapitala v Talumu v okviru
teh omejitev je seveda vpra{ljiva, po
drugi strani pa je ~love{ki kapital
najodlo~ilnej{i za nadaljnji razvoj in
pre`ivetje sistema. Prilagodljiv in od-
poren sistem pomeni iskanje harmo-
nije med inovativnostjo, sprememba-
mi in stabilnostjo. Za uresni~itev tak-
{nega sistema potrebujemo zavedanje
in hotenje. 
Vpra{anje tudi ni, kaj imamo raje, iz-
zive ali probleme, temve~ kdaj in kako
se bomo lotili izzivov, da problemov
ne bomo imeli.x

Razmislek o tem, 
kaj so informacije 
za odlo~anje in kako
jih uporabljamo

SLU@BE

MAG. ALBERT KORO[EC
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Tokrat vam bomo elektrolizo B pred-
stavili s pomo~jo vtisov, ki sva si jih
ob fotografiranju hale nabrala s
Stojanom Kerblerjem. Najprej je treba
povedati, da fotografiranje s Stojanom
pomeni mnogo ve~, kot pove sama
beseda. Gre za poseben psiholo{ki
pristop, ki se odra`a v globljem spre-
jemanju prostora, ljudi, strojev, zraka
in vsega drugega. Zato se je treba
pripraviti, se sprehajati med pe~mi in
doumeti, kje sploh si. To sva oba
do`ivljala kot obred, ker hala, ki je
podobna sveti{~u, to od ~loveka
zahteva kar sama. Tudi za delavce, ki
vsak dan prihajajo vanjo, velja podob-
no, ~eprav ni nujno, da se tega
zavedajo. Dejstvo, da skoraj vsi, ki jo
na koncu zapustijo, odhajajo s prijet-
nimi spomini, mo~nimi ~ustvi in s
spo{tovanjem, veliko pove. To sta
potrdila na{a sogovornika Janez
Bukovi~ in Ivan Bilanovi}.   
Zavedamo se tudi, da se pe~i na~rtno
postopoma izklapljajo in danes je
mrtvih `e petintrideset. Zrak je zaradi
tega nekoliko bolj{i, vendar pogled na
prazna katodna korita in {trle~e
tokovodnike, ki se nemo~no naslanja-
jo na stebra, nazorno poka`e, da nekaj
izginja, odhaja za vedno. [e pred
kratkim so isti tokovodniki `iveli in bili
polni aktivnih elektronov. Ve~ kot
75.000 amperov elektri~nega toka je
{lo skoznje in skozi anode, da bi na
koncu razkrajali glinico in ve~ kot
{tiriin{tirideset let neprekinjeno ust-
varjali nov aluminij, gram za gramom.
Tak{ne scene so velik izziv za umetni-
ka Stojanovega kova. »[kljocal« je fil-
me v ~rno-beli tehniki, rad bi naredil

celo serijo slik, morda zadnjo v tem
ambientu.
Vrneva se k Janezu Bukovi~u in Ivanu
Bilanovi}u, ki sva ju sre~ala med
pe~mi. Lahko bi pisali tudi o drugih,
saj je tudi ve~ina pogodbenih delavcev
`e del procesa in so zelo prijetni ljud-
je. Torej, dva Janeza ali dva Ivana,
kakor ho~ete, sta stara tovari{a iz dru-
ge izmene, krvodajalca, spadata med
najstarej{e in sta se z veseljem od-
zvala na pogovor. Janez je star 52 let
in je pri{el v elektrolizo leta 1977, Ivan
je leto dni starej{i, v elektrolizi pa je
od leta 1984. Oba sta krepko izkusila
vse, kar je pomenila stara tehnologija,
zato danes znata ceniti vse izbolj{ave,
ki so bile narejene v tem ~asu. 
»Ko sem prvi~ pri{el v elektrolizo, mi

je bilo vse tuje, nekaj posebnega,
po~util sem se bolj slabo, dokler se
nisem navadil. Potem je {lo. Najprej
sem bil pe~ar, potem deset let ~rpalec
in skupinovodja. Ves ~as sem delal v
izmeni. Takrat smo delali v dosti te`jih
razmerah, s starimi stroji, v prahu in
vro~ini, in tega ni mogo~e primerjati z
razmerami, ki smo jih dele`ni po mo-
dernizaciji,« pravi Janez. Ivan pa je
za~el v dnevni izmeni, kot klinar.
Tistim, ki prvi~ sli{ite ta naziv, ga Ivan
pojasnjuje takole: »Klinarji so oprav-
ljali najte`je delo v celi tovarni.  To so
nam vsi priznavali, zato se niso
prito`evali, da imamo najve~ razredov
pri pla~i. Pri puljenju klinov se je zelo
kadilo, ves prah in vro~a smola sta {la
direktno v glavo, pa {e zelo nevarno je
bilo. To sem delal do leta 1988, ko je
bila izvedena modernizacija, in od
takrat klinarjev ni ve~.«  
Za omenjeno modernizacijo je bila
potrebna zamenjava anodnega dela
pe~i v vro~em stanju, kar smo opisali
v prej{nji {tevilki. Oba na{a sogo-
vornika sta opravljala to delo. Pravita:
»Na{a naloga je bila priprava pe~i. V
izjemni vro~ini smo pre~rpavali elek-
trolit in aluminij, ~istili `are~e grude,
mulj in vse drugo. V~asih nisi ve~
mogel zdr`ati in si moral iti na `aluzi-
je, da zajame{ sve` zrak. Tudi stroji so
odpovedovali, zvijali so se cilindri na
menjalnikih anod, gumena kolesa so
gorela, pokale so cevi in zaradi tega je

bilo treba izklopiti marsikatero pe~.
Tudi po kon~ani zamenjavi je trajalo
dolgo, preden se je celotni sistem nor-
maliziral. Nekaj let je bilo pred~asno
zamenjanih anod veliko, kar je zahte-
valo veliko dela in slab{e rezultate. Na
koncu je bilo vse popla~ano, rezultati
so odli~ni vse do danes.«
Na vpra{anje, kako se po~utita danes,
pred odhodom v pokoj, sta oba v en
glas vidno vesela povedala: »V elek-
trolizi B ni bilo lahko, pa bi kljub temu
spet izbrala isto delo. Tukaj mora{ biti
zdrav, to pa ja. V novi hali je veliko
bolj{e. Delo v izmeni hitreje mine, kar
je po eni strani dobro, po drugi pa ne,
ker ti tudi `ivljenje hitreje mine. Malo
je tako urejenih in uspe{nih tovarn,
kot je Talum. Vsem delavcem `eliva
uspeh in zdravje.«x

Tukaj mora{ biti
zdrav

ELEKTROLIZA B

IVO ERCEGOVI^
FOTO: STOJAN KERBLER
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V tej {tevilki predstavljamo Janka
Gaj{ta, vodjo OE Elektrovzdr`evanje,
ki deluje v okvirju DE Vzdr`evanje.
Janko Gaj{t je o~e dveh h~era, `ivi v
neposredni bli`ini tovarne, v Sester-

Pogovarjali smo se z Jankom Gaj{tom

INTERVJU

Znanja 
in volje
je pri nas
ve~ kot
dovolj

IVO ERCEGOVI]
FOTO: SRDAN MOHORI^
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`ah, v hi{i, ki sta jo zgradila skupaj z
`eno. Pri nas je enajst let – dovolj
dolgo, da se je ukoreninil v svet
aluminija, obenem pa dovolj mlad, da
nam iz svojega zornega kota predstavi
malo druga~en pogled. Za Janka sta
zna~ilni umirjenost in zanesljivost. @e
njegov pogled te prepri~a. Ko ga ne-
kam usmeri, nagonsko pritegne tudi
tebe, gleda{ v to smer in se vpra{a{,
kaj neki je tam tako pomembnega.
Morda je to posledica zelo zahtevnega
elektrikarskega dela, saj je pri tem po-
slu lahko `ivljenjsko usodna `e ena
sama napa~na poteza. Njegova enota
opravlja dela po celi tovarni in pri vseh
novih investicijah. Vzdr`evalci ne bi
bili vzdr`evalci, ~e v svojih prostorih,
posebej na garderobnih omarah, ne bi
poskrbeli za slike lepotic. To je `e tra-
dicija. Tudi Janko jih mora imeti nekje
v pisarni, sem si mislil. In res so po-
kukale z ekrana zelo lepe, skorajda
umetni{ke podobe `ensk. Nagibal sem
se levo in desno ~ez  njegovo ramo,
vse dokler se ra~unalnik ni samodejno
ugasnil. Na nasprotni strani pisarne so
steklena vrata, ki omogo~ajo neposre-
den pogled v delavnico, kar je zna~il-
nost vseh novih prostorov v vzdr`e-
vanju. Poglejmo, kaj ima povedati
Janko o sebi, sodelavcih in Talumu. 

Cele dneve si na terenu. Kaj te
trenutno okupira?

Z ekipo trenutno sodelujemo pri ge-
neralni obnovi dveh pe~i in vertikalne-
ga livnega stroja v livarni gnetnih zlitin.
Na{a naloga je prestaviti elektri~ne
omare iz obmo~ja pe~i v poseben sti-
kalni prostor. Gre predvsem za za{~ito
elektri~ne opreme, krmilnikov ipd.
pred prahom in temperaturo. 

Kdo odlo~a o tem?
V tem primeru gre za odlo~itev vod-
stva livarne in podro~nega vzdr`evan-
ja, kjer pri tem {e najve~ dela Franc
Horvat. To za nas ne pomeni le fizi~ne
prestavitve, ampak tudi polaganje no-
vih kablov s priklopi in druge stro-
kovne posege v elektri~nih omarah.
Nekaj omar smo izdelali novih.

Ali lahko na kratko predstavi{
svojo organizacijsko enoto Elektro-
vzdr`evanje.

Smo ena ve~jih enot v DE Vzdr`evanje,
skupaj nas je zaposlenih petindvajset.
Delimo se na skupino za vzdr`evanje
rotacijskih strojev, skupino za vzdr`e-
vanje dvigal in elektri~nih napeljav ter
skupino za vzdr`evanje visokonape-
tostnih naprav. 

Katere so osnovne dejavnosti po-
sameznih skupin?

Vzdr`ujemo vse elektromotorje, ro~na
elektri~na orodja, varilne stroje, ob-

navljamo navitja elektromotorjev, po-
pravljamo grelna telesa v tovarni in
podobno. Skupina sodeluje pri plani-
ranih remontih na napravah. Druga
skupina vzdr`uje razsvetljavo, nape-
ljave male mo~i ter mostna in konzolna
dvigala, sodeluje pri manj{ih investi-
cijskih delih s polaganjem napeljav in
pri izdelavi elektri~nih omaric. Oprav-
ljamo tudi predpisane periodi~ne me-
ritve elektri~nih napeljav male mo~i ter
pregledujemo strelovode. Ri{emo na-
~rte in projektiramo elektri~ne nape-
ljave za potrebe Taluma. K tej skupini
spadajo tudi de`urni elektrikarji, ki ob
popoldnevih, ~ez konce tedna in
praznike de`urajo v podjetju ter inter-
venirajo na vse elektri~ne okvare.
Skupina za visokonapetostne naprave
deluje zunaj delavnice in vzdr`uje
transformatorje z vso pripadajo~o
opremo ter stikalno opremo v transfor-
matorskih postajah, usmernike za
elektrolizo, kablovode in akumula-
torske baterije ter enosmerne sisteme
v postajah. Opravljamo {e nadzor nad
rednim servisiranjem vseh ve~jih na-
prav za hlajenje in prezra~evanje v
tovarni (upravna zgradba, servisni ob-
jekt, livarne, hala C ...) ter nekaterih
manj{ih deljenih (split) sistemov.  

Kaj te je navdu{ilo za tehniko, za
elektrikarja?

Lahko re~em, da me je navdu{ila sim-
pati~na in sposobna profesorica fizike
`e v osmem razredu osnovne {ole v
Maj{perku, kjer smo elektrotehniko
obravnavali zelo ob{irno.

Enako je povedal Milan Tkal~ec.
Ali ste bili vsi elektrikarji zaljublje-
ni v svoje u~iteljice?

Tega ne morem potrditi. Mene je
pritegnila in sem se na njeno pripo-
ro~ilo odlo~il za elektrotehniko, ~eprav
sem pri opravljanju posebnih testov
pokazal nadarjenost za prostorske
predstave, like in so mi svetovali arhi-
tekturo. 

Tako si pri{el v Maribor.
Leta 1984 sem se vpisal na srednjo
elektrotehni~no {olo (SER[), na mo~-
nostno smer in pri {olanju nisem imel
velikih te`av. Leta 1989 sem se vpisal
na Tehni{ko fakulteto, smer elektro-
tehnika. Takrat se je vpisalo 440 {tu-
dentov, v drugi letnik pa nas je napre-
dovalo le 120 na visoki in 60 na vi{ji
stopnji v vseh treh smereh (elektroni-
ka, avtomatika in mo~nostna elektro-
tehnika). 

»Za Talum je velika 
prednost, da ima za 
nadzornike svoje ljudi, ki
najbolje poznajo specifiko
tovarne in po prevzemu 
del ne odidejo z izvajalci. 
To je jamstvo, da bo delo
opravljeno kakovostno 
in poceni.«

»Kar se vodenja ti~e, 
so lastne izku{nje na 
`ivljenjski poti najbolj
pomembne. Poleg tega so
mi veliko pomenila dodatna
izobra`evanja v Talumu 
v tej smeri.«
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Talum.
Prvo prakso v Talumu sem opravljal v
drugem letniku srednje {ole v elek-
tromehanski delavnici, v tretjem letni-
ku pa v vzdr`evanju livarn. Poleg tega
sem med po~itnicami en mesec delal v
elektrolizi B kot elektrolizer. Redno
sem se zaposlil junija 1995. Za pri-
pravni{ko nalogo sem imel vzdr`eva-
nje usmerni{kih transformatorjev. To
so tisti transformatorji, o katerih je go-
voril Milan Tkal~ec, ki bodo zaradi
uspe{ne obnove pre`iveli elektrolizo B. 

Po kon~anem pripravni{tvu si po-
stal tehnolog I. Katera dela vse
opravlja delavec s tem nazivom?

To je zelo {irok pojem. Mene so dali v
Elektrovzdr`evanje, kjer ni bilo in-
`enirskega kadra. Vrgli so me v »hlad-
no vodo« in sem moral sam razisko-
vati, kaj je najbolj primerno v
strokovni smeri. Z veseljem sem se
vklju~eval v vsa konkretna dela. Po
odhodu Staneta Hojaka je kot pomo-
~nik enoto vodil Stanko Pal, {ele po-
zneje se nam je pridru`il Bo{tjan Ko-
ro{ec, ki je nato uradno prevzel vo-
denje OE. Leta 1997 sem naredil stro-
kovni izpit po Zakonu o graditvi objek-
tov. To mi je pri{lo prav, ko so se
pojavile nove investicije. Posebej pri
drugi fazi modernizacije sem se
vklju~il kot nadzornik razli~nih del za
podro~je elektrike.   

Nadzorniki. Moram re~i, da sem se
prvi~ zavedal, kaj pomeni nadzor,
pri Ljubu Kamplu in Slavici Mla-
kar. Sedaj opazujem sodelavko
Andrejo Sre~kovi~, nadzornico
gradbenih del, in vidim, koliko je
pri tem strokovnega, odgovornega
in zelo pomembnega dela.

Prav je, da se pove malo ve~ o nad-
zoru sploh. Pri investicijah imamo na

eni strani investitorja in na drugi zu-
nanje izvajalce. Med njima so nadzor-
niki, in to kot edina in najbolj konkret-
na povezava. Za Talum je velika pred-
nost, da ima za nadzornike svoje ljudi,
ki najbolje poznajo specifiko tovarne
in po prevzemu del ne odidejo z izva-
jalci. To je jamstvo, da bo delo oprav-
ljeno kakovostno in poceni.

Druga~e bi izvajalci lahko delali po
svoje (ceneje), z napakami, ki se
velikokrat ne opazijo takoj. Lahko
si izmislijo tudi nepotrebna dela.

To~no. Izvajalec `eli vedno delati
najceneje in lahko opravi tudi dela, ki
niso nujna, niso racionalna in podob-
no. ^e ni strokovnega in nenehnega
nadzora, nastalih napak ne odpravijo,
ampak jih pogosto skrijejo. Nadzorniki
sodelujemo `e pri za~etku projektira-
nja. Dolo~amo »robne pogoje«, ~e se
matemati~no izrazim, in sodelujemo
pri razpisu oziroma izbiri izvajalca.
Potem opravljamo nadzor in na koncu
prevzem in predajo novega ali prede-
lanega objekta ali tehnologije v upo-
rabo, kar je pri slednjem zelo pomem-
bno. 

Zate in za tvojo generacijo je bil
projekt druge faze modernizacije
odsko~na deska za naprej.

Res je. Glavna nadzornika na mo~no-
stnem elektropodro~ju sva bila z Mila-
nom Tkal~ecem. Projekt je bil zelo
dobro nastavljen na vseh podro~jih in
smo ga uspe{no izpeljali. Moja prio-
riteta je bil nadzor v livarnah, vendar
pa sem poleg tega opravljal tudi druga
strokovna dela v Vzdr`evanju v sode-
lovanju s Koro{cem. Zato ni ~udno, da
sem po njegovem odhodu v Ener-
getiko novembra 2004 prevzel vodenje
OE Elektrovzdr`evanje. Dobro sem
spoznal ljudi in sem lahko takoj za~el
upravljati s polno odgovornostjo.

Pa vendar zahteva vodenje dru-
ga~en pristop, neka druga znanja,
pravo umetnost.

Vodenje enote {e danes {tejem za
velik izziv, posebej zaradi tega, ker po-
leg vsega opravljam {e nadzore. Zave-
dam se, da je obseg dela v na{i stroki
zelo {irok in en ~lovek ne more po-
drobno obvladovati vseh tehni~nih
znanj in slediti razvoju, zato pri nadzo-
ru sodelujem s ~im ve~ sodelavci, da

so re{itve in odlo~itve bolj kako-
vostne. Zdi se mi zelo pomembno, da
sodelujem z vzdr`evalci novih naprav
in upo{tevam njihove izku{nje. Kar se
vodenja ti~e, so lastne izku{nje na
`ivljenjski poti najbolj pomembne.
Poleg tega so mi veliko pomenila
dodatna izobra`evanja v Talumu v tej
smeri. 

Pri katerih projektih trenutno sodelu-
je{ kot nadzornik elektri~nih del?
Kon~ujeta se {iritev livarne livarskih
zlitin z novo pe~jo T4 za pretaljevanje
in skladi{~e odpadnega aluminija z
mehansko predelavo. Tudi obnova
Sanitarne gre proti koncu. @e nekaj
~asa pa se pripravlja rekonstrukcija
starej{ih transformatorskih postaj
(tehni~ne specifikacije, projekti, izbori
opreme). To narekujeta stanje tehnike

in potreba po {iritvi proizvodnih obra-
tov. Vodja teh podprojektov je Milan
@umbar, sodelujejo pa {e sodelavci iz
Energetike in mi. V pripravi je obnova
visoko- in nizkonapetostne opreme, ki
je stara `e {tirideset let in ve~.
Predvidoma bo ve~ina del dokon~anih
do konca leta, preostala pa leta 2008. 

Ali ti sodelavci zaupajo? Kako
shaja{ z nadrejenimi?

Od za~etka sem ~util pripadnost in
zaupanje sodelavcev, ravno tako tudi
odgovornih v Talumu, kar s svojim
delom, upam, tudi upravi~ujem. Da
odlo~itve pri vodenju niso le moje,
sku{am upo{tevati razli~ne opcije
sodelavcev. Dnevno vodenje del pre-
pu{~am skupinovodjem, tedenske
plane in druge strokovne ali opera-
tivne odlo~itve pa sprejemamo skupaj.

Upo{tevam in obravnavam tudi pri-
pombe na na{e delo, ~e se pojavijo.
Zavedam se, da imam odli~no ekipo,
ki ji lahko zaupam.

Kako sledite strokovnosti, ki je z
novimi napravami vedno bolj zah-
tevna?

V skupini imam tri in`enirje, drugi so
elektrotehniki in elektrikarji. Predvsem
z mladimi in`enirji sku{am dvigniti
strokovnost dela. Spremljamo novosti
v na{i stroki in se udele`ujemo pri-
mernih seminarjev ali predavanj.
Uspeva nam, da `e sami projektiramo
zahtevnej{e industrijske napeljave.
Glede strokovnosti se je za zelo korist-
no izkazalo sodelovanje s skupino
vzdr`evalcev avtomatskih naprav na
podro~ju procesnega vodenja. Ri{emo

krmilne sheme s potrebnimi izra~uni,
kjer koli se pojavi potreba. Tudi sam
sem kot tehnolog projektiral, sedaj pa
to zelo uspe{no nadaljujejo sodelavci.
Tu bi predvsem izpostavil Robija
Merlaka.

Ne glede na redna vzdr`evalna dela
smo zadol`eni tudi za preglede in me-
ritve elektri~nih napeljav in strelovo-
dov, ki jih zahteva zakonodaja. Do se-
daj {e nismo odpravili vseh pomanj-
kljivosti na tem podro~ju, na{ kon~ni
cilj pa je nastaviti kontinuirane pre-
glede, enako kot na vseh drugih
napravah. To obveznost sem si zadal
pri prevzemu vodenja enote in jo
moramo kmalu izpolniti. S tem bomo
imeli popoln nadzor nad stanjem elek-
tri~nih napeljav in strelovodov v
Talumu. Znanja in volje je pri nas ve~
kot dovolj.

»Od za~etka sem ~util
pripadnost in zaupanje
sodelavcev, ravno tako tudi
odgovornih v Talumu, kar s
svojim delom, upam, tudi
upravi~ujem.«
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Elektrikarji  in varnost.
Pri nas se zahtevata strokovnost in
pazljivost, posebej pri visokonape-
tostnih napravah. V teh napravah je
veliko energije, in ~e pride do preboja
na telo v obliki elektri~nega obloka ali
direktnega udara, je zelo majhna mo`-
nost, da ~lovek pre`ivi. Zato je vsaka
napaka lahko `ivljenjsko usodna. Pred
leti se je zgodilo nekaj te`jih nesre~ in
delavci niso mogli ve~ opravljati iste-
ga dela, tako da so bili preme{~eni
drugam.

Kak{na je perspektiva va{e sku-
pine?

Pri elektrikarjih `e ~utimo pomanjka-
nje, skupina se stara, nekaj jih v krat-
kem odhaja v pokoj. Opa`am podoben
problem kot v drugih obratih, in to
glede kadra in pla~. Zato me je strah,

da bi bil osip ve~ji. Pri previjanju mo-
torjev `e i{~emo zunanjo pomo~, ker
preprosto ni ve~ ljudi, ki bi to delo {e
opravljali. Tako nam odhajajo znanje
in izku{nje, po drugi strani pa se
obseg dela {iri. ^eprav gre za nove
naprave, ne pomeni, da jih ni treba
vzdr`evati. Vzdr`evanje je vedno
zahtevnej{e. Zaprtje elektrolize B ne bo
veliko vplivalo na nas. Elektromotorji
na pe~eh so le kaplja v morju. Najbolj
se nam bo zmanj{alo delo zaradi
usmerjevalnice hale B, zato skupino `e
prilagajamo.

Vzdr`evalci ste vedno bili bolj
glasni pri opozarjanju na razmerja
med pla~ami in podobno.

Ker delamo v dnevni izmeni, se vse pri
nas toliko bolj pozna. Nezadovoljstvo
s pla~o je stalnica, toda trenutno se

stopnjuje in me je strah, da nam ne
odidejo klju~ni kadri. Specifi~na zna-
nja je te`ko ohraniti, {e te`je jih je
potem pridobiti. Razpolo`ljivost in
zanesljivost delovanja naprav sta
odvisni predvsem od kakovostnega
vzdr`evanja, ki ga lahko izvede samo
usposobljen, izku{en in motiviran
kader. Upam, da se tega zavedamo vsi
odgovorni. Toda tudi v tak{ni situaciji
se mora{ znajti. Posebno te`o pri tem
imajo s svojim pristopom in odnosom
do ljudi vodje.

Kako drugi gledajo na vas?
Na{e delo je bolj pomembno, kot se
na splo{no misli, saj neposredno
vplivamo na zanesljivost delovanja
naprav. Predvsem mislim na mnenja
proizvodnih obratov, ki `e tradicional-
no kritizirajo vzdr`evalce, ~eprav na{a

skupina tega ni dele`na kot drugi. To-
da nikoli ne ve{, kaj kdo misli.
Zavedamo se, da nismo popolni in se
moramo nenehno izpopolnjevati. Zelo
je pomembno, da nimamo te`av z
osebnimi odnosi v skupinah, in na to
pazimo skupaj s skupinovodji.

Kako tvoja generacija gleda na
Talum kot celoto?

Talum je odli~no podjetje za slovenske
razmere in {ir{e. Osebno ~utim to pre-
obrazbo procesa, zapiranje elektrolize,
pove~anje pretaljevanja in vse, kar to
potegne za sabo. Za vzdr`evanje so
naprave vedno bolj zahtevne in na{
kader se mora temu prilagajati. Naj-
ve~ji problem vidim v ceni energije.
Zelo pomembni se mi zdijo pri-
lagoditev proizvodnje livarn na preto-
pljeno surovino, razvoj ulitkov in

druga finalizacija izdelkov. Privatizaci-
ja je odprto vpra{anje, ki lahko nega-
tivno vpliva na nadaljnji razvoj podjet-
ja. Mislim, da bi z zastavljeno strategi-
jo razvoja v smeri pretaljevanja Talum
lahko uspe{no posloval na evropskem
trgu.

Koliko ~asa ti {e ostane za zasebno
`ivljenje?

Malo, vendar dovolj, ~e ho~e{. Z
dru`ino `ivimo v Sester`ah, v hi{i bli-
zu gozda, zato so mi od `ivali najbli`ji
pti~i. Pti~je petje me prebuja. Imamo
tudi manj{i sadovnjak in vrt. Prosti
~as v glavnem pre`ivljam z dru`ino.
Kolesarim pa ve~inoma sam po na{ih
Halozah. Ob~udujem naravo in se zelo
razveselim pogleda s hriba v dolino.x

»Upam, da se tega
zavedamo vsi odgovorni.
Toda tudi v tak{ni situaciji 
se mora{ znajti. Posebno
te`o pri tem imajo s svojim
pristopom in odnosom do
ljudi vodje.«
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@e v prej{njih {tevilkah smo pisali o
dejavnostih v zvezi z iskanjem kadrov,
ki jih v Kadrovski slu`bi v sodelovanju
z drugimi sodelavci izvajamo `e vse
leto. Nekaj ve~ o tem tudi v tem Alumi-
niju.
Prve `enske zaposlujemo torej tudi v
proizvodnih obratih. Nekateri Talumov-
ci kar malo zavidajo sodelavcem iz DE
Ulitki. Resda `enske ne zmoremo
opravljati vseh del in biti v tem popol-
noma enakopravne mo{kim, vendar pa
z vztrajnostjo, voljo in znanjem znamo
in zmoremo marsikaj. To so dokazale
tudi sodelavke iz Ulitkov, ki smo jih
sprejeli z malo strahu, danes pa jim za
uspe{no delo lahko samo ~estitamo.
V ~etrtek, 24. maja, je bil v Mariboru
najve~ji zaposlitveni sejem v Podrav-
ju. Na tako imenovanem Kariernem
dnevu se je v prostorih Fakultete za
elektrotehniko, ra~unalni{tvo in infor-
matiko predstavil tudi Talum. Dogo-
dek je bil namenjen predvsem mladim
in perspektivnim kadrom, pa tudi dru-
gim iskalcem zaposlitve. Imeli so
mo`nost navezati stike z morebitnim
prihodnjim delodajalcem. Ker tudi v
na{em podjetju potrebujemo strokov-
ni tehni~ni kader, je bil sejem idealna
prilo`nost spoznati ~im ve~ mladih
potencialnih kandidatov za zaposlitev.
Kljub temu da je tudi ta sejem potrdil,
da je najve~ iskalcev zaposlitve izo-
bra`enih mladih dru`boslovcev in
`ensk, smo prve razgovore s kandidati,
ki smo jih sre~ali na sejmu, `e opra-
vili.

Mo`nost zaposlitve smo ponudili tudi
delavcem, ki jim bo zaradi zaprtja
Tovarne sladkorja Ormo` prenehalo
delovno razmerje. Talum smo jim
najprej predstavili v njihovih prosto-
rih, nato pa smo jih povabili {e na
ogled tovarne. Priznavajo, da je Talum
sodobno, modernizirano podjetje. Tu-
di visoke temperature v livarnah jim
niso tuje. In prepri~ani smo, da v pri-
hodnje nekaterim kruha ne bo ve~ da-
jal sladkor, temve~ aluminij.
Bomo v prihodnje zaposlovali tudi
delavce iz drugih dr`av? Morda je to
zaenkrat {e prav tako tabu tema, o
kateri pa se bomo morali – tako kot o
zaposlovanju `ensk – za~eti resneje
pogovarjati. V tem mesecu nas je
obiskal avtobus delavcev z Mad`arske.
Pri organizaciji ogleda smo sodelovali
z agencijo za posredovanje kadrov.
Okoli 50 Mad`arov je bilo presene-
~enih in navdu{enih nad velikostjo in
sodobnostjo na{ega podjetja. Pokazali
so velik interes za delo v Talumu, ~e bi
jim bila ta mo`nost ponujena. Na
Mad`arskem je, so povedali, precej
druga~e. Bistveno slab{e so razmere
za delo, slab{e je tudi pla~ilo. Edina
meja, ki je – ~eprav smo vsi v Evropi
– {e vedno postavljena, je jezik. Ven-
dar se bomo morali v prihodnje vsi
potruditi, da se bomo med seboj
razumeli.
Tudi v naslednjih mesecih bomo izva-
jali dejavnosti, s katerimi bomo v na{e
delovno okolje povabili nove sodelav-
ce, ki bodo pomagali pri nadaljnjem
razvoju Taluma.x

Poti do novih sodelavcev
SLU@BE

DARJA VODU[EK
FOTO: STOJAN KERBLER
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Zakon o zasebnem varovanju med
drugim dokaj podrobno predpisuje za-
hteve za pridobitev licenc. Med
najpomembnej{imi pogoji sta zahteva
po svojem ali pogodbeno zagotovlje-
nem varnostno-nadzornem centru in
ustrezno {tevilo varnostnikov, ki se
lahko pravo~asno odzovejo na alarm.
Klju~ni dejavnik delovanja celotnega
sistema delovanja pa je hiter in varen
prenos alarmnih signalov od alarmne
naprave do varnostno-nadzornega
centra. Te zahteve predpisuje Sloven-
ski standard SIST BS 5979, ki je obli-
kovan po britanskem vzoru. Dosega-
nje predpisanih normativov je zelo zah-

tevno in terja poleg velikih finan~nih
vlo`kov tudi visoko raven strokovnos-
ti in znanja.
Varnostno-nadzorni center je osrednja
to~ka sistema, v katerega so speljani
vsi alarmni signali. Ustrezno uspo-
sobljeno osebje spremlja in nadzoruje
celoten sistem varovanja ter usklajuje
delovanje intervencijskih ekip. V ta na-
men je deset na{ih delavcev uspe{no
opravilo {olanje za operaterja in si s
tem pridobilo certifikat NPK operater.
Varnostno-nadzorni center mora v
okviru sistemskih zahtev in namena
vsebovati dolo~ene naprave, in sicer:

- naprave za spremljanje alarmnih
signalov, naprave za upravljanje s
sistemi tehni~nega varovanja in
drugimi tehni~nimi sredstvi,

- razli~ne komunikacijske sisteme, ki
omogo~ajo hiter in varen prenos
sporo~il in so namenjeni predvsem
usmerjanju intervencijskih skupin,

- naprave za shranjevanje razli~nih
varnostnih signalov ali sporo~il,

- ustrezno video in avdio opremo, ki
omogo~a nadzor nad razmerami in
preu~evanje dogodkov iz preteklosti.

V varnostno-nadzorni center so spe-
ljani signali razli~nih tehni~nih sred-
stev sistema tehni~nega varovanja. Te

skupine tehni~nih sredstev so sistemi
videonadzora, sistemi nadzora giba-
nja, protivlomni sistemi in sistemi, ki
so sestavljeni iz javljalnikov in sred-
stev za prenos alarmnih sistemov. Da-
nes je na center priklju~enih pribli`no
3500 senzorjev za vlom in javljalnikov
v primeru po`ara. Pohvalimo se lahko
tudi z u~inkovitim videonadzorom na
daljavo iz treh podjetij na Ptuju.
Kot smo v Aluminiju `e pisali, stari
varnostno-nadzorni center ni izpolnje-
val zahtev novega standarda, zato je
bilo treba narediti novega, ki bo izpol-
njeval stroge zahteve SIST BS 5979. 
Februarja je center pregledal pregled-
nik, ki ga je dolo~ilo Ministrstvo za
notranje zadeve. Preglednik je podal
pozitivno izvedeni{ko mnenje, na pod-
lagi katerega smo konec aprila na Mi-
nistrstvo za notranje zadeve vlo`ili vlo-
go za pridobitev licence za upravljanje
z varnostno-nadzornim centrom in
vlogo za pridobitev licence za varo-
vanje premo`enja. Center mora biti
priklju~en {e na rezervni center; v na-
{em primeru bo to center pri Varnosti
Maribor, hkrati pa bo pri nas center za
varnostne kopije (beckup center) za
Varnost Maribor, kar je veliko zaupa-
nje na{i dru`bi. 
Ministrstvo za notranje zadeve nam je
na podlagi vlog v maju izdalo odlo~bi
za licenco za upravljanje z varnostno-
nadzornim centrom in licenco za varo-
vanje premo`enja.x

Licenca za upravljanje in varovanje 
Vargas-Al

SLU@BE

MILAN KOKOL

Vratarnica
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Avto sem parkiral tik pred ograjo, ki
lo~i glavno igri{~e Nogometnega
kluba Aluminij od preostalega dela
{portnih povr{in. Vse je bilo mirno. Le
nekaj delavcev je ravnalo nanos peska
na delu novega igri{~a. ^eprav igri{~e
zame ni ni~ novega, sem se ponovno
po~util prijetno ob pogledu na zeleno
travo, gozd okoli igri{~a … Vse je
tako pomirjujo~e zeleno. Zeleno, ki te
ljubim, zeleno … Miran Lipovac je
povedal, da delavci pripravljajo povr-
{ino za {e eno novo igri{~e, ki ga
bodo »zasadili« z umetno travo.

Tokrat bomo ubili dve muhi na en
mah: predstavili bomo nogometni

klub Aluminij iz Kidri~evega in nje-
govega dolgoletnega direktorja Mira-
na Lipovca. 
Tako kot {e nekatere dejavnosti spada
tudi nogomet med tradicionalne. Za
vse je zna~ilno, da so na koncu se-
demdesetih in v osemdesetih letih

prej{njega stoletja skoraj propadle.
Mnogi so se spra{evali, ali so
orkester, pevski zbor in seveda tudi
nogomet potrebni taki tovarni, kot je
bila TGA in je danes Talum. Prav goto-
vo so, saj v njih sodelujejo zaposleni,
njihovi dru`inski ~lani in drugi prebi-
valci na{ega okolja, zato je odlo~itev o
ohranjanju tradicije izjemna in abso-
lutno pravilna.
Z rastjo tovarne je raslo tudi naselje, in
z naseljem potreba po organiziranem
igranju nogometa. Tako je v drugi
polovici {tiridesetih let prej{njega sto-
letja nastal klub in popolnoma logi~no
je bilo, da so mu dali ime »Aluminij«.
To ime klub nosi {e danes. Ko je
Jugoslavija {e trdno stala na svojih
nogah, je NK Aluminij igral celo v

drugi zvezni nogometni ligi, kar pa je
takrat veliko pomenilo. Po dolo~enem
obdobju, v takrat specifi~nem in nogo-
metu nenaklonjenem ~asu, je klub za-
~el nazadovati in je tudi skoraj propa-
del. Propadati so za~eli klubski objek-
ti, od garderob in sanitarij do tribune.
To je pomenilo tudi upadanje ~lanstva,
slab{o kakovost igralcev in tekmova-
nje v ni`jih tekmovalnih ligah.
V za~etku devetdesetih let so se stvari
za~ele obra~ati na bolje. Klub je dobil
novo vodstvo, ki ga je sistemati~no
peljalo v uspe{nej{e delo in razvoj.

Miran Lipovac je postal direktor
Nogometnega kluba Aluminij leta
1996 in ga `e ve~ kot desetletje
uspe{no vodi. Ne smemo pa pozabiti
na predsednika kluba Zvonka Jev{o-
varja, ki vsekakor predstavlja enega
izmed glavnih stebrov kluba.

PPoossllaannssttvvoo
Klub v prete`ni meri sestavljajo otroci
in mladostniki. Zato je prva naloga
vseh, ki v klubu delajo, prav delo z
mladimi. To je torej glavno poslanstvo
kluba. Poleg nogometnih treningov je
zelo pomembna vzgoja otrok in mla-
dostnikov, ki jim v klubu pomagajo
pridobiti {portnega duha in druge po-
zitivne ~love{ke vrednote. Na treningih
otroci in mladostniki pridobivajo dis-
ciplino, razvijajo prijateljstvo in spo-
{tovanje do soigralcev. Pridobivajo
ob~utek za skupinsko delo, pripad-
nost, lojalnost in tekmovalnost. Z
delom v klubu mlade odvra~ajo »od
ulice«, torej jim pomagajo kakovostno
pre`iveti otro{ka in najstni{ka leta, ki
jih prenekateri mladostnik v puberteti

zapravi za neumnosti, ki ga  potem
spremljajo vse `ivljenje. In mu dajejo
neki ~uden, velikokrat negativen pe~at. 
Danes po zelenicah in igri{~ih kluba
teka in trenira ve~ kot 270 otrok in
mladostnikov, od 6-letnikov do
~lanske ekipe. Dobra igri{~a in povr-
{ine za treninge, dobro, predvsem pa
strokovno delo trenerjev, dobra orga-
nizacija so razlogi, da star{i radi
vklju~ujejo svoje otroke v Nogometni
klub Aluminij.

Nogomet, 
najpomembnej{a 
postranska stvar 
na svetu

REPORTA@A

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^

MMiirraann  LLiippoovvaacc se je v Talumu zaposlil leta
1983 kot transportni delavec v takratnem
TOZD-u Promet. Po dveh letih slu`bovanja
je za~el opravljati dela vodje transporta. Ker
mu poklicna izobrazba ni omogo~ala oprav-
ljati `elenega dela, se je ob slu`bi vpisal v
prometno tehni~no {olo. 
Ob spremembah v podjetju in njegovi reor-
ganizaciji so se dogajale spremembe tudi v
DE Promet, posebej korenite ob koncu
devetdesetih let. Promet od takrat sestavlja-
ta dve organizacijski enoti (Vzdr`evanje
komunalne infrastrukture in Cestni promet).
Kot vodja Vzdr`evanja komunalne infra-
strukture, ki vklju~uje vzdr`evanje cest,
kanalizacije in `elezni{kih prog, transportne
storitve, podro~je ravnanja z odpadki ter
organizacijo razkladanja glinice in premika
vagonov se sre~uje z najrazli~nej{imi opra-
vili prakti~no po celotnem obmo~ju Taluma.
S svojimi sodelavci v DE se odli~no razume,
vse pobude, te`ave, probleme … re{ujejo s
pogovorom. Ponosno pove, da so odli~en
tim. 
Ker je po naravi optimist, ki mu delovne
navade niso tuje, se je pripravljen spopasti s
kakr{nimikoli izzivi, ki se jih ne boji in ne
brani. V podjetju se posku{a dejavno
vklju~evati v najrazli~nej{e projekte, pred-
vsem na podro~ju infrastrukture, v zadnjih
nekaj letih pa tudi na podro~ju ekologije, kar
je bil eden od razlogov, da se je leta 2004
vpisal v vi{jo strokovno {olo v Ljubljani. 
»Rad bi povedal, da sem sre~en, ponosen in
po~a{~en, ker lahko sodelujem v zgodbi o
uspehu, kar Talum vsekakor je.«

»Klub v prete`ni meri 
sestavljajo otroci in 
mladostniki. Zato je prva
naloga vseh, ki v klubu 
delajo, prav delo z mladimi.
To je torej glavno poslanstvo
kluba.«
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Glavno igri{~e v Kidri~evem velja, kar
se travnate povr{ine ti~e, za enona-
jbolj{ih v Sloveniji. Tudi drugi sprem-

ljajo~i prostori kluba so ve~ kot
primerni, saj je v njih poleg garderob,
tu{irnic, sanitarij in klubskih pros-
torov tudi zelo kakovosten fitnes cen-
ter, kjer ~lani kluba nabirajo kondicijo
in krepijo mi{ice. 
Predvsem strokovno delo z otroki in
mladostniki je tisti veliki in osnovni
cilj kluba, zaradi katerega ga je dru`ba
Talum denarno podpirala vsa leta in
ga podpira {e naprej.
Dotaknimo se {e tekmovalnih rezulta-
tov, ~eprav ti niso najpomembnej{i.
^lanska ekipa je kon~ala sezono na
sredini lestvice (6. mesto) druge slo-
venske nogometne lige. Direktor kluba
Lipovac pravi: »Ko igralci v ~lanskem
mo{tvu »prerastejo« drugoliga{ke
nastope, imajo mo`nost oditi v klube,
ki igrajo v prvi slovenski nogometni
ligi, nekateri pa {portno pot nadaljuje-
jo tudi v tujini. Tako veliko igralcev, ki

so se nogometnih ve{~in za~eli u~iti v
NK Aluminij, danes igra za slovenske
prvoliga{e ali uveljavljene tuje klube.
Nekateri so igrali tudi v dr`avni repre-
zentanci. Spomnimo se obeh Gajser-
jev, pa Kmetca in Fridla. Na travi v Ki-
dri~evem sta trenirala tudi Zlatko
Zahovi~ in Nastja ^eh.«
Kaj pa tisti, zaradi katerih klub deluje? 
Direktor kluba Lipovac odgovarja:
»Cicibani tekmujejo v dveh kategori-
jah, U-8 in U-10, v okviru tekmovanj v
organizaciji MNZ Ptuj, kjer nastopajo
tudi mlaj{i de~ki U-12. Starej{i de~ki
U-14, kadeti U-16 in mladinci U-18
tekmujejo v najvi{jih rangih tekmovanj
v Sloveniji v posameznih starostnih
razredih, kar pomeni v prvih ligah (1.
SML, 1. SKL, U-14 VZHOD).

Njihove uvrstitve po pravkar kon~anih
prvenstvih so zelo dobre, saj vsi za-
sedajo mesta v sredinah lestvic. V
vodstvu kluba so z rezultati zadovoljni,
zadovoljni pa so tudi z delom
strokovnega osebja, tako na treningih
kot tudi na tekmovalnem in pedago{-
kem podro~ju.«
Lipovac je {e povedal, da veliko mla-
dincev, ki so »zrasli« na travi v Kidri-
~evem, uvr{~ajo v prvo mo{tvo. Sami
torej vzgajajo svoj kader.  
Med ve~je uspehe zadnjih obdobij
{tejejo uvrstitev ~lanskega mo{tva v
finale slovenskega pokala (s Hit Go-
rica), dvakratno zaporedno uvrstitev
mladinske ekipe Aluminija v finale tek-
movanja za slovenski pokal. Lani je ta
ekipa z zmago nad ekipo Hit Gorica
slovenski mladinski pokal tudi osvoji-
la. Velik uspeh pa je dosegla tudi
selekcija U14, ki se je lani uvrstila na

zaklju~ni turnir Nike v Pragi (o tem
smo poro~ali tudi v na{em ~asopisu),
na tem turnirju pa je bila odmevna
predvsem zmaga nad slovitim Ajaxom
iz Amsterdama.

Kak{no pa je v Kidri~evem zanimanje
za nogomet?
»Zanimanje za nogomet v Kidri~evem
je, tako kot povsod drugod, v veliki
meri odvisno od uspehov mo{tva. Bolj
ko je uspe{no, raje ljudje hodijo na
tekme. Na{a slaba to~ka je neurejena
tribuna, ki bi jo nujno morali posodo-
biti. Menimo, da bi z novo tribuno dvi-
gnili raven gledanosti tekem in s tem
prav gotovo pritegnili ve~ gledalcev na
stadion.«

Pred dvanajstimi leti je imel klub dve
igri{~i z naravno travo. Danes je v tem
{portnem kompleksu pet hektarov ure-
jenih povr{in za treninge in igro. Od
tega so tri igri{~a z naravno travo, eno
z umetno ter ve~ manj{ih povr{in.
Infrastruktura je zagotovo najbolj{a,

kar jih v tem trenutku premore Slove-
nija. Igri{~e z umetno travo je najve~ja
pridobitev kluba v zadnjem ~asu. NK
Aluminij je bil s to pridobitvijo prvi v
tem okolju, na kar so {e posebej po-
nosni. Tako igri{~e omogo~a treninge
tudi v slab{ih vremenskih razmerah,
zato so se tudi s to pridobitvijo {e
izbolj{ale mo`nosti za vadbo. 
Lipovac pravi, da imata velike zasluge
za izvedbo tega projekta predsednik
kluba Zvonko Jev{ovar in predsednik
uprave dru`be Talum mag. Danilo
Toplek. 

PPrriihhooddnnoosstt
Cilji za prihodnost so v klubu vedno
prisotni. Najprej bi radi zgradili novo
tribuno za okoli 1500 gledalcev, zno-

traj te pa bi uredili tudi druge potreb-
ne prostore. 
Glavni namen te nalo`be pa {e naprej
ostaja pridobiti ~im ve~ gledalcev na
tekme in jim ponuditi bolj{o raven
spremljanja {portnih dogodkov.
Skoraj neverjetna pa se zdi ideja, da bi
v Kidri~evem uredili {portno-turisti~ni
kompleks, ki bi pritegnil klubske in
morda tudi dr`avne nogometne repre-
zentance iz Slovenije in tujine, ki se
pripravljajo na razli~na tekmovanja
(zainteresirana je tudi NZS). V ta kom-
pleks spada izgradnja {portnega
hotela z vso potrebno infrastrukturo za
nemoten potek priprav nogometa{ev
na tekmovanja. Ideja se zdi neverjetna
predvsem zato, ker si Kidri~evega pa~
nih~e ne zna (ali no~e) predstavljati
tudi kot turisti~ni center. ^e pa resno
pomislimo, je ideja povsem uresni-
~ljiva. V NK Aluminij v to verjamejo.x

»Tako veliko igralcev, ki so
se nogometnih ve{~in za~eli
u~iti v NK Aluminij, danes
igra za slovenske prvoliga{e
ali uveljavljene tuje klube.«

»Najprej bi radi zgradili 
novo tribuno za okoli 1500
gledalcev, znotraj te pa bi
uredili tudi druge potrebne
prostore.«
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Najbolj{e 
fotografije
tega meseca

FOTOGRAFSKA STRAN

Sardinija. Foto: Palmira Banko.

Rusija. Foto: Aleksandra Murks. Regata. Foto: Miran Jeza.

Ognjemet. Foto: Milan Osterc.
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Dnevi se dalj{ajo na ra~un no~i. Te si
{e dodatno `elim skraj{ati, pri polni
luni me zapu{~ajo misli o spanju in se
oblikujejo v hrepenenje du{e po dose-
ganju popolnosti, polnosti. Naslednji
teden bo tak{no vzdu{je, za~ela sem
`e snovati sanje o podalj{anih, roman-
ti~nih uricah, ko mi moj dragi re~e:
»Naslednji teden moram na slu`beno
potovanje. Ve{, da mi ni, a slu`ba je
slu`ba …«
Sanje so se v trenutku razbe`ale in na-
redile prostor presene~enju, spreje-

manju neizogibnega, uporu, praznini,
jezi, `alosti, trmi, dojemanju stanja in
sem rekla: »Ni problema, veliko zadev
moram narediti in drug teden je ide-
alen ~as za delo.«
Presenetila sem samo sebe in spravila
lastno du{o v obup. Ta me bo zapusti-
la enega lepega dneva. Du{a `eli
u`itek in dogodiv{~ine, ~utim, da se
tokrat ne bo umaknila in pristala na
pogajanja. Prisluhnem ji, kako mi pri-
{epne: »Vse se spreminja, odhaja in
prihaja, vedno pa obstaja polje vseh
mo`nosti; z veseljem po~akaj na na-
slednji teden in odpri se `ivljenju, pre-
pusti se in u`ivaj …«
Pred koncem tedna vseh mo`nosti se
zalotim v globokem delu, du{a pa {e
vedno ne da miru in me nagovarja:
»Pozabila si `iveti, preve~ dela{, spo-
dobne `enske ne pi{ejo zgodovine …«
Vtem zazvoni telefon in zasli{im Pet-
rov glas: »@ivijo, Peter pri telefonu.
Ima{ kaj ~asa? Rad bi se s tabo nekaj
pogovoril ...«
Sredi dela zasli{im svoj glas: »Seve-
da, proti ve~eru, ~e ti ustreza.«
Petru je oboje ustrezalo, dan in ve~er.
Meni tudi. Odprlo se je le polje vseh
mo`nosti, `ivljenje je igra. Odrinila
sem delo in za~ela s pripravami za sre-
~anje s prijateljem. Vse `elje so po-
begnile in polotila se me je praznina,
postala sem nepopisan list. Tudi pre-
teklost se je umaknila sedanjosti, o
prihodnosti sploh nisem razmi{ljala.  
Dobila sva se v manj{i restavraciji in
`e na za~etku pogovora ugotovila, da
sva edina gosta. Ob sve~ah, zamaknje-
ni in oddaljeni glasbi, polni luni in so-
latnem kro`niku sva obujala `ivljenj-
ske zgodbe. Veliko sva se smejala in
niti enkrat se nisem spomnila na svo-

jega dragega. Du{a me je opomnila in
me pohvalila: »Hitro se u~i{, lepo, da
si ga dala na »stand by« …«
Nekaj uric je minilo, kot da bi jih stis-
nil v minute, in Peter mi je na koncu
ve~era priznal, da mu najino pri-
jateljstvo veliko pomeni, da ~uti, kot
da sva z nevidnimi nitmi brez~asno
povezana. »Nekaj ti moram povedati, a
to bo na koncu,« mi je rekel na
za~etku. Radovednost se je nastanila v
vsako celico, mo`gani so predelali vse
skupne dogodiv{~ine, du{a je u`ivala.
Zavedam se, da ne bom nikoli razu-
mela vsega dogajanja v sebi. Moja
ravnanja niso plodovi zna~ajskih na-
pak. Razlog je du{a, ki kljub ob~asne-
mu upiranju vztraja na `ivljenjski poti,
in ko ji prisluhnem, hitro ugotovim, da
so te`ave izzivi, re{itev le-teh je
pogosto protislovna. 
Ne morem re~i, da mi vedno ugaja, kar
vidim ali do`ivljam. 
Pogosto po~nem same neumnosti,
odpiram se negotovosti, opazujem
»noro« obna{anje zaljubljencev. I{-
~em skupno du{o, ki jo ustvarita dva,
in ta ve~inoma deluje nerazumno. Ne-
kateri zaljubljenci si `elijo ob~asne
oddaljenosti, drugi posku{ajo ~im ve~
~asa pre`iveti drug z drugim, eni si
`elijo kratkotrajnih ljubezni in i{~ejo
vedno nove izzive, drugi sanjajo o eni
sami pravi in mo~ni ljubezni. Te`ko
sprejemam resnico, da se prave spre-
membe dogajajo v domi{ljiji. Veliko
jih tam ostane, ~eprav bi lahko uresni-
~ili skorajda vse svoje sanje.
Zasledujem in se umikam, ~utna sem
in otro~ja, predajam se ljubezni z ena-
ko strastjo, s kakr{no i{~em samotno
pot. Nemir `ivljenja izhaja iz razdvoje-
nosti, du{a posku{a poenotiti naspro-

tja in nenehno vabi v neraziskane, no-
ve kraje. 
Ve~er se je iztekal skupaj z vinom in
Peter je prelil misli v ozra~je, prebudil
je zasanjano pozornost.
»Ko sva skupaj, se ~as umakne, in
~eprav sva si mo~no razli~na, je ne-
mogo~e pojasniti, zakaj sva dolgolet-
na prijatelja. Prijateljstvo je vsebina
du{e in ne zahteva medsebojnega uje-
manja. Do sedaj sem spoznal veliko
ljudi, a kljub temu imam malo prija-
teljic in prijateljev. Ne morem pojasni-
ti, zakaj je najin prijateljski odnos dol-
gotrajen,« je kon~al Peter.
Negibno sem ujela hitre besede: »Jutri
odhajam v Avstralijo in ta ve~er sem
`elel pre`iveti s tabo. ^e se ne bom
pogosto javljal, vedi: za vedno sem in
bom tvoj prijatelj …«
Rosna meglica je zastrla pogled, solza
se je dotaknila roke, besede so se pre-
lile v en sam objem. Ostala bova pri-
jatelja za vedno, dva svetova vsak na
svojem koncu, miselno zdru`ljiva.
Dopisovala si bova in ostala povezana,
~as je nepomemben – zanimiva je le
vsebina.
Sre~no, Peter, tvoj odhod ne bo izbri-
sal najinega odnosa, ta bo le postal
druga~en.
Tako je minil {e en dan in jutri se vrne
moj dragi. Pritegnil me bo v svoj film
zadnjih dogodkov, ti bodo napoti za-
mi{ljenemu romanti~nemu ve~eru.
Tokrat ga bom prehitela in ga povabi-
la, da pre`iviva ve~er dale~ od vseh, v
majhni sobi, osvetljeni z zadnjim luni-
nim krajcem. Mogo~e bom druga~na,
a {e vedno ista reka, ki nenehno
spreminja mo~, globino in tok vode.x

Prijateljstvo 
in ljubezen

KOLUMNA

ANTONIJA KRAJNC
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Otroci so risali in
pisali o zdravju

FOTO: DARKO FERLINC

FOTOREPORTA@A
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Da si na{i otroci zaslu`ijo res naj-
bolj{e, potrjuje vreme, ki na otvoritvi
razstave njihovih slikic v okviru akcije
Ri{emo in pi{emo na temo zdravje,
nikoli ne skopari. Tako je bilo tudi
letos na sedaj `e sedmi prireditvi.
Sonce je na vso mo~ razdajalo svoje
`arke po nasmejanih, malo prestra{e-
nih, a navdu{enih obrazkih. Letos so
otroci risali in pisali na temo Zdravi
zobje. 

V~asih je lahko nam, nekoliko starej-
{im, kar nerodno ob tem, na kaj vse
nas otroci spomnijo s svojimi risbica-
mi. Njihova domi{ljija in znanje sta
ponovno pomagala, da je nastalo kar
130 avtorskih del. V polnem {otoru jih
je skupaj s star{i popeljala v pravlji~ni
svet zobkov pravlji~arka Lilijana
Klemen~i~.
Veseli smo, da nas otroci obi{~ejo v
tako velikem {tevilu. Danes jim res ni
treba ve~ ~akati na star{e pred vrati
tovarne, kot se je to pred leti zgodilo
~lanu uprave Francu Visenjaku.
Zgodba o tem je bila del uvodnega
nagovora in je prav gotovo zbudila
spomine tudi pri marsikaterem od
star{ev, ki so otroke pripeljali v to-
varno.
Otroci prav gotovo ne bodo pozabili {e
naprej skrbeti za svoje zobke, da bodo
zdravi in lepi. Pri tem jim bosta poma-
gali zobna {~etka in krema, ki sta bili
leto{nja nagrada mladim umetnikom.x

Tudi letos je organizator Planet GV
pripravil zanimiv in strokoven pro-
gram na `e XV. Kongresu tajnic in po-
slovnih sekretarjev. Kongres je potekal
od 24. do 26. maja v Kongresnem
centru GH Bernardin v Portoro`u. Na
najve~jem tovrstnem sre~anju pri nas
in v Evropi se je tudi letos zbralo ve~
kot 600 udele`enk.
Predavatelji so bili priznani strokovn-
jaki iz gospodarstva, razli~nih izobra-
`evalnih ustanov in organizacij. Se-
znanili so nas z aktualnimi vsebinami
in novostmi, ki oblikujejo tajni{ko
stroko. 

Kongres ni minil brez slovesnosti ob
dnevu tajnic Slovenije in podelitve 11.
zlatega znaka tajnici leta 2007 ter cer-
tifikatov preizku{ena tajnica. Tajnica
leta 2007 je Olga Gorki~ iz grosupelj-
skega podjetja Tipro Keyboards.
Poslovno okolje od nas pri~akuje vsak
dan ve~, pa tudi sami pri~akujemo
ve~, in to na splo{no od `ivljenja. Prav
na tovrstnih sre~anjih si pridobimo
nova znanja in prakti~ne napotke za
izbolj{anje svoje u~inkovitosti in
osebne odli~nosti ter {irjenje osebne
socialne mre`e s kolegicami iz drugih
podjetij.x

Otroci 
zaslu`ijo 
najbolj{e

OTROCI RI[EJO IN PI[EJO O ZDRAVJU

DARJA VODU[EK
FOTO: DARKO FERLINC

Otroci si v spremstvu star{ev ogledujejo svoje izdelke Majda, Majda, Natalija, Vika in Danica pred odhodom iz Portoro`a

Portoro` 2007
DANICA HRN^I^

IZOBRA@EVANJE

USODA KRUTA JE MED NAS POSEGLA
UTRGALA MLADOSTNI CVET,
NESRE^O, @ALOST NAM POSTREGLA.
ZAKAJ TAKO JE KRUT TA SVET?

ZAHVALA

Ob nenadni, mnogo prerani in bole~i izgubi dragega sina

SANDIJA PREDIKAKE
5. 1. 1987 - 12. 5. 2007
iz Lovrenca 96

sse iskreno zahvaljujeva vsem prijateljem, znancem in
sodelavcem Taluma za izra`eno so`alje, so~ustvovanje,
cvetje, sve~e in spremstvo na njegovi mnogo prerani zadnji
poti.

Posebna hvala pevcem in godbi Talum ter sindikatu SKEI.

Predvsem se zahvaljujeva sodelavcem II. izmene ter vod-
stvu DE Livarske zlitine.

Vsem {e enkrat iskrena hvala.

V globoki `alosti:
ati Miran in mamica Tatjana
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V~asih se nam zdi, da se je `ivljenje
ustavilo in da smo vpeti v vsakdan:
slu`ba, dru`ina in nekaj prostega ~asa.
Prelomni dogodki nas opomnijo, da
~as kar hitro ubira svojo pot. 
V leto{njem letu se kon~uje poslovno
obdobje na{e sodelavke [tefke Ilije-
vec. Dela vodenja gostinstva in pred
tem stre`be je vsa leta izjemno dobro
opravljala. Kot posebnost je mo`no
poudariti natan~nost, discipliniranost
in prijaznost pri opravljanju zahtevnih

del in nalog. To {e zdale~ ni vse, kar je
[tefka podarjala podjetju in sodelav-
cem. Ve~krat nam je prinesla doma
spe~en kruh iz ve~ vrst moke in obo-
gaten s sezamom, lanom in bu~kinimi
pe~kami. Vsa leta je v podjetju izdelo-
vala zdravilne izvle~ke iz zelenih, ne-
dozorelih plodov oreha in borovnic. Te
izvle~ke je pripravljala natan~no po
starodavnih receptih in smo jih podar-
jali zvestim obiskovalcem kot posebno
dragocenost. Nikoli jih nismo proda-
jali.
Zadnja leta je [tefka najve~ svojega
delovnega ~asa posve~ala vodenju in
organizaciji gostinskega dela na igri{-
~u za golf. V prostem ~asu `ivi dru`in-
sko `ivljenje in podarja veliko svojega
prostega ~asa in ljubezni svojim trem
h~eram in njihovim dru`inam. Rada je
tudi na vrtu, veliko ro` krasi okolico in
notranjost njenega doma. Vse na{teto
nam daje vedeti, da ji ne bo dolg~as.
Vsi njeni sodelavci in sodelavke ji
`elimo obilo sre~e v nadaljnjem `iv-
ljenju.x

Cvetli~ni vrt pred na{o restavracijo
krasijo tudi ro`ice, ki nam jih je pred
leti prinesla sodelavka Hilda Premu-
`i~. Hilda je najprej delala v kuhinji pri
pripravi hrane, potem je napredovala
do vodje kuhinje in nadaljevala po-
slovno pot pri nabavi `ivil in drugega
materiala v podjetju. Pri opravljanju
del nabave je izstopala njena nadar-
jenost za pogajanja z dobavitelji.
Uspevalo ji je dosegati zelo ugodne
cene za podjetje, ne da bi zaradi tega
trpela kakovost nabavljenih materi-
alov. Izjemno dobro in psiholo{ko je
znala prepoznati dobre in {ibke last-
nosti dobaviteljev; iskreno in odkrito
jih je opozarjala na morebitne pomanj-
kljivosti pri naro~enemu materialu.
Hilda prosti ~as pre`ivlja s svojo
dru`ino in star{i, ki `ivijo v neposred-
ni bli`ini. Rada plete volnene ali bom-
ba`ne izdelke, vsa leta smo ob~udovali
njene ro~no izdelane jopice. Nese-
bi~no in brez naro~il je pogosto pri-

nesla kak{en svoj izdelek kot darilo za
na{e otroke ali vnuke. Ves svoj prosti
~as podarja svojim dru`inskim ~la-
nom: mo`u, h~eri in sinu z dru`ino. Ob
koncih tedna in prostih dnevih z mo-
`em u`ivata ob delu na vikendu v Vo~ji
Gornji v Hrva{kem Zagorju. Trsi na
son~ni strani hriba jima vsako leto po-
darijo slastno grozdje, iz katerega
pridelata vrhunsko kapljico.
Medsebojno razumevanje in ljubezen
dodata `ivljenju smisel, tako da se bo
dosedanji del slu`benih obveznosti
prelil v spro{~en vsakodnevni dru`in-
ski utrip.
Vsi sodelavci in sodelavke se spomi-
njamo skupnih lepih trenutkov na
vikendu v Hrva{kem Zagorju in ji ob
poslovitvi od delovnih obveznosti v
Dru`bi VITAL `elimo veliko u`itkov v
dru`inskem in prijateljskem krogu.x

[tefka Ilijevec Hilda Premu`i~

Nadarjena za pogajanja

Na valovih 
sprememb

UPOKOJEVANJE

ANTONIJA KRAJNC
FOTO: SRDAN MOHORI^

Pomlad je `e pri{la v tvoj vinograd,
drobne trobentice in ro`ice `e cvetijo,
te ~akajo, te kli~ejo,
a ti tiho, tiho spi{,
in se ni~ ve~ ne zbudi{.

ZAHVALA

Ob mnogo preranem slovesu od dragega mo`a, 
o~eta, tasta in dedija

JO@EFA LESKOVARJA
z Brega 47/a v  Maj{perku

se iskreno zahvaljujemo vsem prijateljem in sodelavcem za
tiho misel ob slovesu, za izre~eno so`alje, za darovano
cvetje, sve~e in denarno pomo~. Hvala g. Polaj`erju za
govor, pevskemu zboru Talum za odpete pesmi in god-
benikom Taluma za odigrane melodije. Hvala tudi vsem
sodelavcem v DE Vzdr`evanje in sindikatu SKEI iz Taluma.
Vsem {e enkrat hvala.

@ena Dragica, sin Andrej s Katjo in h~erka Simona z dru`ino

Uredni{tvo Aluminija se opravi~uje dru`ini umrlega
sodelavca Jo`efa zaradi zamude pri objavi te zahvale, 
ki je nastala po na{i krivdi. Prosimo za razumevanje.
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Kot `e nekaj let zapovrstjo se vzdr-
`evalci iz anod zberemo zadnjo soboto
v maju, ko pre`ivimo dan malo dru-
ga~e kot obi~ajno. To je dan, ki je na-
menjen dru`enju in krepitvi morale, da
la`je premagujemo napore na delov-
nih mestih.

V soboto, 26. maja, ob 5.45 smo se
vzdr`evalci anod dobili na parkiri{~u
pred tovarno. Pravimo, da se po jutru
dan pozna. To jutro je bilo lepo, jasno
in toplo, in upali smo, da bo tak{en
tudi dan. Ob 6. uri smo se s tremi
avtomobili odpeljali na enodnevno
dru`enje, rekreacijo, u`ivanje v naravi,
novim avanturam naproti. 
Pot nas je vodila proti Lu~am in od
tam naprej proti vzno`ju Raduhe. Na
dogovorjenem mestu smo parkirali
avtomobile in si pripravljali nahrbt-
nike, ko smo do`iveli prvo presene-

~enje: majice z napisom Raduha 2007.
Majice je organizacijski odbor pripra-
vil v spomin na ta dan. Nato smo se
napotili do planinske ko~e na Loki,
kjer smo si privo{~ili prvo malico ali
zajtrk in se pripravili za vzpon na vrh
Raduhe. Gora ima 2062 m nad morske
vi{ine. Za~eli smo se vzpenjati proti
vrhu; vsak med nami se je spra{eval,
kak{na bo pot, ali bo naporno.
Vztrajno smo napredovali in po dobri
uri in pol prispeli na vrh. Napor in trud
sta bila popla~ana s ~udovitim razgle-
dom v dolino in na sosednje vrhove.
Vsi smo do`ivljali vsak svoj uspeh in
notranje zadovoljstvo, da smo skupaj
osvojili {e enega od slovenskih vrhov.
To smo seveda potrdili s skupinsko
fotografijo na vrhu Raduhe. Zavedali

pa smo se, da je osvojitev vrha le pol
opravljene poti, treba je opraviti {e pot
nazaj in varno sestopiti. Vrnili smo se
v dolino, v ko~o na Loki, kjer nas je
~akala naro~ena topla malica, gola` s
polento.
Popoldne smo se odpravili do Sne`ne
jame, ki smo si jo ogledali v sprem-
stvu izku{enega vodi~a. Ta nam je
najprej povedal nekaj o njenih zna~il-
nostih, kako so jo odkrivali in razisko-
vali. Tudi mi smo prispevali svoj dele`
pri ogledu jame, saj nismo samo
navadni turisti, smo vendar vzdr`eval-
ci! Vodi~ namre~ ni mogel zagnati
agregata za elektriko, ki je napeljana v
prvi del jame za osvetlitev. Prisko~ili
smo na pomo~ in agregat je hitro za~el
delovati. Pa naj {e kdo re~e, da vzdr-

`evalci nis(m)o dobrodo{li! Po tej pe-
ripetiji smo zadovoljni nadaljevali ra-
ziskovanje Sne`ne jame in u`ivali v
njeni lepoti. 
Po kon~anem ogledu smo se napotili
proti na{im avtomobilom in se odpe-
ljali nazaj v Kidri~evo. Zjutraj smo rek-
li, da se po jutru dan pozna. Zve~er
smo ta rek lahko potrdili. Polni
notranjega zadovoljstva, le malo utru-
jeni smo si rekli: »Naslednje leto je
treba tak dan ponoviti.« Organizacij-
skemu odboru se zahvaljujemo za pre-
sene~enje in lepo pripravljeno turo,
hkrati pa mu nalagamo novo nalogo:
naslednje leto naj pripravi novo turo.x

Na planini in v jami

REKREACIJA

Na vrhu Raduhe

BOGDAN LUKMAN
FOTO: MILAN HADLER
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Tudi  letos smo se sodelavci Taluma
udele`ili rekreacijskega kolesarskega
maratona v Podlehniku. Maraton je
namenjen vsem ljubiteljem kolesarst-
va, da od blizu spoznajo prelepe razgi-
bane Haloze. Start maratona je bil v
soboto, 26. maja, ob 9.30 pred kra-
jevno dvorano. 

Izbirali smo lahko med dvema dol`i-
nama proge: kraj{a je bila dolga 23 km
in je potekala v smeri Tr`ca, Suhe
Veje, Vidma, Leskovca ter nato nazaj
proti Podlehniku, dalj{a pa je bila
dolga 46 km in se je nadaljevala na-
prej proti @etalam, do osnovne {ole ter
nazaj proti Podlehniku. Vreme je bilo
kolesarjem zelo naklonjeno, tudi pro-
ga je omogo~ala prijetno vo`njo, zato
je bilo zelo razveseljivo, da so bile v
na{i ekipi tudi `enske. Po kon~anem
maratonu je bil {e dru`abni del in raz-
glasitev naj{tevil~nej{e ekipe. To je
bila z 48 udele`enci ekipa Taluma. Z
osvojenim pokalom smo se v popol-
danskih urah zadovoljni in polni lepih
vtisov vra~ali domov. Da smo se
maratona lahko udele`ili, gre zahvala
vodstvu Taluma ter sindikatu, ki nas
pri tem podpira.   
Da v tem svetu, polnem udobja in izo-
bilja, ne moremo biti sre~ni, nam
manjkata preprostost ter uresni~itev
zadanega cilja, za kar pa je treba vlo`iti
nekaj napora. A to ~loveka krepi in mu
daje mo~ za naprej. Lep kolesarski
pozdrav!x

Udele`enci maratona

Kolesarski maraton
v Podlehniku

SLAVKO KRAJNC
FOTO: SLAVKO KRAJNC

V tokratnem zapisu vas `elimo sez-
naniti z evropsko kartico zdravstvene-
ga zavarovanja, ki predstavlja na~in
uveljavljanja zdravstvenih storitev v
tujini, kako pridobiti evropsko kartico
oziroma certifikat ter kak{na sta
obdobje veljavnosti in obseg pravic v
dr`avah z veljavno evropsko zakon-
odajo, v dr`avah s sklenjenimi spo-
razumi in na obmo~ju drugih dr`av.
Zavarovane osebe, vklju~ene v obvez-
no zdravstveno zavarovanje v Repu-
bliki Sloveniji, imamo med za~asnim
bivanjem v tujini zagotovljene pravice
do nujnih oziroma potrebnih zdrav-
stvenih storitev. V dr`avah ~lanicah
EU, EGP in [vici ter na Hrva{kem in v
Makedoniji uveljavljamo zdravstvene
storitve z evropsko kartico zdravstve-
nega zavarovanja (evropska kartica)

neposredno pri zdravnikih oziroma v
zdravstvenih ustanovah, ki so del
javne zdravstvene mre`e. Na Hrva{-
kem in v Makedoniji je treba ob evrop-
ski kartici predlo`iti tudi spremni
dopis z izpiskom osebnih podatkov, ki
ga prejmemo skupaj s kartico. Posebej
je treba opozoriti, da evropska kartica
zdravstvenega zavarovanja ni osnova
za uveljavljanje na~rtovanega zdrav-
ljenja v tujini; za ta namen je treba po
veljavnih predpisih pridobiti odobritev
Zavoda za zdravstveno zavarovanje
Slovenije..  Pred odhodom na Hrva{ko
ali v Makedonijo je treba pridobiti tudi
odobritev dializnih zdravljenj, ker se te
zdravstvene storitve lahko uveljavljajo
v skladu s sporazumom samo na
osnovi dogovorjene listine.

Uveljavljanje
zdravstvenih storitev
v tujini

ZDRAVJE

VERA [PENDL
VIR: ODDELEK ZA MEDNARODNO

ZDRAVSTVENO ZAVAROVANJE
FOTO: LIDIJA KOSI
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Evropska kartica zdravstvenega
zavarovanja je brezpla~na, zavarovana
oseba je dol`na pla~ati le nadomestno
kartico za isto obdobje veljavnosti
(npr. pri izgubi {e veljavne). Prido-
bitev evropske kartice je mogo~a z
naro~ilom na internetnem naslovu
www.zzzs.si ali na samopostre`nih ter-
minalih (SST-jih), torej povsod, kjer je
mogo~e potrjevati slovenske kartice
zdravstvenega zavarovanja. V poseb-
nih primerih jo lahko zavarovana
oseba naro~i tudi osebno na enotah in
izpostavah Zavoda. Osnova za prido-
bitev evropske kartice je veljavna
slovenska kartica zdravstvenega
zavarovanja, rok za pridobitev naro-
~ene kartice je vsaj {tiri delovne dni,
zato priporo~amo, da jo zavarovane
osebe naro~ijo pravo~asno. Upo{te-
vati je treba tudi, da je mogo~e prido-
biti novo evropsko kartico najve~
sedem dni pred iztekom {e veljavne.
V izjemnih primerih (nepri~akovan
takoj{nji odhod v tujino, izguba ali
kraja evropske kartice, zamujen rok za
pridobitev evropske kartice in podob-
no) lahko zavarovane osebe pridobijo
na enotah in izpostavah zavoda certi-
fikat, ki je za~asno nadomestilo za
evropsko kartico in zagotavlja iste
pravice kot kartica.
Veljavnost evropske kartice za zava-
rovane osebe, ki so na zasebnem ali
slu`benem potovanju v tujini, je tri
mesece. Izjema so upokojenci in po
njih zavarovani dru`inski ~lani, otroci
do dopolnjenega 15. leta oziroma do
dopolnjenega 18. leta starosti, ~e niso
sami zavarovanci, po tej starosti pa le,
~e se {e redno {olajo, in sicer do
konca {olanja. Za te kategorije zava-

rovanih oseb lahko velja kartica tudi za
obdobje do enega leta. Posebej je
opredeljena veljavnost kartice za zava-
rovane osebe, napotene na delo v tuji-
ni, in njihove dru`inske ~lane, za ose-
be,  napotene na strokovno izpopol-
njevanje v tujino, in za {tudente, ki se
{olajo v tujini. Veljavnost evropske
kartice za vse te osebe je vezana na
predvideno obdobje dela, ~as izpopol-
njevanja oziroma za ~as predlo`enega
potrdila o {olanju.
Obseg pravic je za dr`ave EU in EGP
ter za [vico dolo~en z evropsko
zakonodajo. Obsega zdravstvene sto-
ritve, ki so potrebne iz medicinskih
razlogov, pri ~emer je upo{tevana na-
rava storitev in pri~akovana dol`ina
bivanja v drugi dr`avi ~lanici. Obseg
pravic opredeli zdravnik, ki sprejme
osebo na zdravljenje; pri tem je klju~-
nega pomena opredelitev pri~akovane
dol`ine bivanja v tujini. Velja, da je
obseg pravic ve~ji za osebe, ki v tujini
bivajo dalj{i ~as ({tudentje, delavci na
delu v tujini in iskalci zaposlitve), kot
za osebe, ki so v tujini le na za~asnem
bivanju. Na Hrva{kem in v Makedoniji
smo slovenski zavarovanci upravi~eni
do nujnega zdravljenja in nujne medi-
cinske pomo~i. Opozoriti je treba, da
na{i zavarovanci v vseh zgoraj nave-
denih dr`avah uveljavljajo zdravstvene
storitve skladno s predpisi dr`ave, kjer
se trenutno nahajajo. To pomeni, da je
treba v nekaterih dr`avah storitve tudi
dopla~ati, enako kot to velja za zavaro-
vane osebe teh dr`av. Ta pla~ila se ne
povrnejo.
V dr`avah, s katerimi Republika Slove-
nija nima podpisanih sporazumov o
socialnem zavarovanju in zanje ne

velja evropska zakonodaja, je obseg
pravic omejen na nujno zdravljenje in
nujno medicinsko pomo~ po sloven-
skih predpisih. Enake pravice imamo
slovenski zavarovanci v Bosni in
Hercegovini, s katero je sporazum o
socialnem zavarovanju sicer `e sklen-
jen, {ele v pripravi pa je administra-
tivni dogovor o izvajanju sporazuma.
V teh dr`avah uveljavljamo nujne
zdravstvene storitve brez listin, sto-
ritve je treba pla~ati, nato pa lahko na
osnovi predlo`ene medicinske doku-
mentacije, ra~unov in dokazil o pla~ilu
ra~unov na Zavodu vlo`imo zahtevek
za povra~ilo stro{kov teh zdravstvenih
storitev. Povra~ilo stro{kov zdravljen-
ja, ki ni bilo vnaprej na~rtovano, se
obravnava v skladu s slovenskimi
predpisi, znesek za povra~ilo pa se
izra~una na osnovi povpre~nih cen
zdravstvenih storitev v Republiki
Sloveniji.
Prejeto medicinsko dokumentacijo,
ra~une in dokazila o pla~ilu je treba
hraniti tudi, ~e oseba uveljavlja zdrav-
stvene storitve na osnovi evropske
kartice v dr`avah z veljavno evropsko
zakonodajo ali v dr`avah s sklenjenimi
sporazumi pri zasebnih zdravnikih ali
v zasebnih klinikah, ki nimajo po-
godbe z dr`avno zavarovalnico ali pa
zdravnik ali zdravstvena ustanova v
tujini evropske kartice zdravstvenega
zavarovanja ne upo{teva iz kak{nega
drugega vzroka. Tudi v teh primerih
smo pla~niki storitev zavarovanci sami
in lahko vlo`imo zahtevek za povra~ilo
stro{kov zdravstvenih storitev, ~e
seveda ni {lo za na~rtovano zdravljen-
je. Zahtevki za povra~ila stro{kov se
obravnavajo v skladu z veljavno

evropsko zakonodajo oziroma dolo~ili
meddr`avnih sporazumov in ob upo-
{tevanju slovenskih predpisov.
Neposrednemu pla~evanju zdravstve-
nih storitev v tujini v vseh navedenih
primerih, {e posebej v dr`avah, za
katere ne velja evropska zakonodaja in
z njimi tudi ni sklenjenih sporazumov,
se lahko zavarovane osebe izognemo s
sklenitvijo komercialnega zavarovanja
z medicinsko asistenco v tujini. S tem
zavarovanjem je zmanj{ana tudi mo`-
nost nekorektne obravnave (pla~ila
helikopterskih prevozov zasebnih pre-
voznikov v primeru nesre~, za katere
so zavarovanci samopla~niki in sred-
stev ne dobijo povrnjenih, preverjanje
vklju~enosti zdravnikov in ustanov,
kjer uveljavljajo svoje pravice, v javno
mre`o dr`ave, kjer se nahajajo, pla~ilu
prevoza bolnika v domovino, kar tudi
ni pravica iz obveznega zdravstvenega
zavarovanja, in podobno). 
Da se bi se izognili nepotrebnim za-
pletom na poti, sta na enotah in
izpostavah Zavoda na voljo zlo`enki
Kaj je dobro vedeti o zdravstvenem
zavarovanju pred odhodom v tujino in
Evropska konzularna za{~ita, na splet-
ni strani Zavoda je podrobneje opisan
postopek pridobivanja evropske kar-
tice, opredeljene pa so tudi pravice, ki
jih dolo~ajo nacionalne zakonodaje
nekaterih dr`av.x

Tudi ob morju lahko planinarite
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SSLLOOVVAARR^̂EEKK:: PINES – IZRAELSKI POLITIK, NOTRANJI MINISTER 2005
(OPHIR), ONEIRODINIJA – NEMIR V SPANJU, NO^NA MORA, VAJT –
SLOVENSKI FILMSKI SNEMALEC (SLAVO), LOTI – DENARNA ENOTA V
LESOTU, ^AJA – MO^VIRSKI ALI VODNI PURAN IZ JU@NE BRAZILIJE IN
ARGENTINE, MAC – SESTAVNI DEL [KOTSKIH IN IRSKIH PRIIMKOV.

KRI@ANKA
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Delam varno. Uporabljam za{~itne ~evlje.

Slu`ba varstva pri delu


